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§  88  

Val av justerare 
 

Beslut 
Johanna Kvist valdes till justeringsperson.  

 

- - - - - 
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§  89 KFKS-2024-00001 

Delegationsbeslut kommunstyrelsen 2024 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner återrapporterade delegationsbeslut. 

Sammanfattning av ärendet 
 

 Ärende 
 

Beslutsfattare 
 

Datum 
 

 Uppsägning av 
arrendeavtal med 
Bergmannen 
parkeringsförening  
KFKS 2023-01280 

Gruppchef, 
fastighetsenheten 

2023-02-23 

 Återrapportering av  
delegationsbeslut 
kränkande behandling, 
trakasserier och 
sexuella trakasserier 
februari 2023 
KFKS 2024-00339 

Utbildningsstrateg 
Välfärd skola 

2024-03-05 

 Förändringar av 
beslutsattestanter inom 
produktionsområde 
Välfärd 
samhällsservice från 4 
mars 2024 
KFKS-2023-01125 

Produktionsdirektör, 
Välfärd samhällsservice 

2024-03-05 
 

 Förändring av 
beslutsattestanter inom 
produktionsområde 
Välfärd skola 2024 
KFKS- 2023-01125 

Produktionsdirektör, 
Välfärd skola 

2024-03-05 

 Tilldelningsbeslut i 
upphandlingen av 
ombyggnationen av 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten  

2023-09-19 
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lokal till lägenheter på 
Diligensvägen 9 

      6. Upphandling av 
ombyggnationen av 
lokal till lägenheter på 
Diligensvägen 9 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2023-07-05 

      7. Försäljning av 
bostadsrätter, perioden 
januari 2022 till 
december 2023 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2023-11-20 

      8. Försäljning av 
bostadsrätter, perioden 
december 2023 till 
mars 2024 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2024-02-07 

      9. Nyttjanderättsavtal 
Bergholmen 
KFKS- 2024-00255 

Gruppchef, 
Fastighetsenheten 

2024-03-08 

     10. Uppsägning av 
arrendeavtal Olovs 
Knaaps båtklubb. 
KFKS- 2024-00308 

Markingenjör, 
Fastighetsenheten 

2024-03-13 

      11. Uppsägning av 
arrendeavtal Jarlaberg 
parkering, Jarlabergs 
samfällighetsförening 
KFKS 2023-01213 

Gruppchef 
Fastighetsenheten 

2024-03-20 

12. Anmälan enl. lex Sarah 
IVO (Inspektionen för 
vård och omsorg) 
Nacka seniorcenter 
Sofiero 
KFKS 2024-00330 

Produktionsdirektör 
Välfärd samhällsservice 

2024-03-13 

13 Servitutsavtal för 
allmänna anläggningar 
inom 
stadsbyggnadsprojektet 
Kvarnholmen  
KFKS 2020-535 

Projektchef 
Exploateringsenheten 

2024-03-08 

14 Delegationsbeslut  Kommunstyrelsen 2024-03-15 
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Tf Trafik -och 
fastighetsdirektör 
under frånvaro 
KFKS-2024-00389 

15 Tillförordnande av 
stadsdirektör under 
påsklovsveckan 2024 
KFKS-2024-00411 

Stadsdirektör 2024-03-19 

16 Anlitande av konsult 
inom ramen för 
beslutade investerings- 
och eller 
exploateringsåtgärder 
KFKS-2024-00419 

Delprojektledare 2024-03-21 

17 Utnämning av 
dataskyddsombud för 
kommunstyrelsen 
KFKS-2024-00143 

Stadsdirektör 2024-02-13 

18 Uppsägning av 
bostadshyresavtal  
KFKS 2023-00239 

Gruppchef, 
Fastighetsenheten  

2024-03-22 

19 Överenskommelse om 
fastighetsreglering 
KFKS 2022-00775 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2024-03-14 

20 Uppsägning av 
nyttjanderättsavtal 
A199103 inom Älta 
9:129 
KFKS 2024-00392 

Gruppchef, 
Fastighetsenheten 

2024-03-18 

21 Upphandling av 
konstgräs till 
Hedvigslund 
KFKS 2024-00171 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten  

2024-03-20 

22 Förändring av 
beslutsattestanter inom 
produktionsområde 
Välfärd skola 2024 
KFKS- 2023-01125 

Produktionsdirektör, 
Välfärd skola 

2024-03-27 

23 Tilldelningsbeslut i 
upphandling av 
ramavtal för luftfilter 

Enhetschef, 
fastighetsenheten 

2024-03-28 
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KFKS 2024-00435 
24 Tilldelningsbeslut i 

upphandling av 
åtgärder i växthuset 
vid Nyckelviken 
KFKS 2024-00166 

Enhetschef, 
fastighetsenheten 

2024-03-28 

25 Överenskommelse om 
ersättning 
KFKS 2022-00451 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2024-04-02 

 

 

- - - - - 
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§  90  

Anmälningar 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar anmälningarna till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
 
Ärende 

Övrigt 
Meddelande 2 2024 från SKRs styrelse - Rekommendation gällande undertecknande av 
CEMR-deklarationen 
KFKS-2024-00172 

Protokoll NSAB 2024-03-21 

Hemställan NVOA till NSAB 

NVOA styrelsemöte nr 2 -2024  
KFKS 2023-00009 

 

 

- - - - - 
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§  91 KFKS-2023-00009 

Kommunala bolag 2023 
 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen noterar årsredovisningarna avseende år 2023 för Nacka Stadshus 

AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, 
Centrala Nacka marknadsbolag AB samt Boo 1:207 AB. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att överlämna årsredovisningarna avseende 2023 till 
årsstämmorna för Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi 
Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB 
samt Boo1:207 AB med instruktion att godkänna respektive årsredovisning.  

3. Kommunstyrelsen beslutar att verksamheten i Nacka Stadshus AB, Nacka Energi 
AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka 
marknadsbolag AB och Boo 1:207 AB uppfyller ändamålen som 
kommunfullmäktige fastställt och följer de kommunala befogenheterna enligt 
kommunallagen. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige noterar årsredovisningarna avseende 2023 för Nacka Stadshus 
AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall, 
Centrala Nacka marknadsbolag AB och Boo 1:207 AB till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun äger 100 procent av aktiebolaget Nacka Stadshus AB. Nacka Stadshus AB 
äger och förvaltar per den 31 december 2023 100 procent av aktierna i Nacka Energi AB, 
Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB och Boo 1:207 AB. Nacka 
Energi AB har i sin tur ett helägt dotterbolag, Nacka Energi Försäljning AB. Tillsammans 
bildar bolagen stadshuskoncernen med Nacka Stadshus AB som moderbolag. Resultat efter 
finansiella poster 2023 för stadshuskoncernen uppgår till 49,1 miljoner kronor, jämfört med 
51,1 miljoner kronor för 2022.    

Kommunstyrelsen ska årligen bedöma verksamheten i kommunala aktiebolag i förhållande 
till de ändamål fullmäktige har fastställt och verksamheten i förhållande till de kommunala 
befogenheterna.    

Stadsledningskontoret har gått igenom de verksamheter som bedrivits i kommunens 
helägda aktiebolag. Stadsledningskontoret bedömer att verksamheten som bedrivs i Nacka 
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Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall 
AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB och Boo 1:207 AB uppfyller kommunfullmäktiges 
fastställda mål. Stadsledningskontoret bedömer också att bolagen inom stadshuskoncernen 
verkar inom de befogenheter som är fastställda i kommunallagen. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 22 februari 2024 

Bilaga 1 Nacka Stadshus AB 2023 

Bilaga 2a-2b Nacka Energi AB 2023 

Bilaga 3a-3b Nacka Energi Försäljning AB 2023 

Bilaga 4a-4b Nacka vatten och avfall AB 2023 

Bilaga 5a-5b Centrala Nacka marknadsbolag AB 2023 

Bilaga 6a-6b Boo 1:207 AB 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  

 

- - - - - 



 
15 (72) 

 8 april 2024 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  92 KFKS-2024-00030 

Nacka kommun årsredovisning 2023 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer Nacka kommuns 
årsredovisning 202 i enlighet med bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 18 mars 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Årsredovisningen är en återrapportering av ekonomi och måluppfyllelse för det gångna 
året. Årsredovisningen innehåller även en bedömning om kommunen lever upp till 
kommunallagens krav på god ekonomisk hushållning. 

Nacka kommun redovisar ett ekonomiskt resultat på 572,9 miljoner kronor, vilket är -9,3 
miljoner kronor lägre än årsbudget. Från ett övergripande perspektiv är årets resultat till 
stor del en följd av ökade skatteintäkter och att nämnderna visar på överskott jämfört med 
budget. Att Nacka kommun som helhet redovisar ett starkt resultat innebär att det 
finansiella målet om ett resultatöverskott på minst 2,0 procent av skatteintäkter och 
statsbidrag är uppnått. 

Resultatet enligt det lagstadgade balanskravet blev 525,1 miljoner kronor eller 7,9 procent 
av kommunens skatteintäkter och statsbidrag, vilket också är högre än föregående års 
resultat om 477,3 miljoner kronor. 

Resultat exklusive jämförelsestörande poster uppgår till 298,5 miljoner kronor, vilket är 
169,3 miljoner kronor högre än budgeterat resultatmål om 129,3 miljoner kronor. Utfallet 
innebär att det finansiella målet om ett resultatöverskott exklusive jämförelsestörande 
poster på minst 2,0 procent av skatteintäkter och statsbidrag är uppnått eftersom utfallet 
blev 4,5 procent. 

Vid utgången av 2023 uppgår soliditeten till 50,3 procent. Om hänsyn även tas till de 
pensionsförpliktelser som enligt lag om kommunal redovisning och bokföring redovisas 
som ansvarsförbindelse, det vill säga utanför balansräkningen, ligger soliditeten på 
39,9 procent 2023. 

Investeringarna har i stor utsträckning varit självfinansierade. För 2023 faller dock den 
totala självfinansieringsgraden netto till 133,7 procent och brutto till 73,5 procent. 
Självfinansieringsgraden brutto avser enbart finansiering av investeringsutgifter. 
Självfinansieringsgraden netto inkluderar även offentliga bidrag, exploateringsersättning, 
gatukostnadsersättning och gåvor. Nettoinvesteringarna i kommunen uppgick till 
1 128,8 miljoner kronor under året, vilket är 401,2 miljoner kronor högre än året innan. 
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Kommunens låneskuld uppgår till 2 200,0 miljoner kronor, vilket är 650 miljoner kronor 
högre än föregående år. 

Kommunkoncernens resultat blev 600,7 miljoner kronor för 2023. Resultatet förklaras av 
goda resultatnivåer för både kommunen och för stadshuskoncernen. 

Nacka kommun uppvisar goda verksamhetsresultat och den samlade bedömningen är att 
graden av måluppfyllnad är god eller mycket god. Målet ”Bäst utveckling för alla” uppnår 
en hög måluppfyllelse på 62,7 procent. Målet ”Attraktiva livsmiljöer i hela Nacka” har lägst 
måluppfyllelse på 53,9 procent. 

Årsredovisningen ska innehålla en samlad bedömning om kommunen lever upp till god 
ekonomisk hushållning. Bedömningen utifrån ett helhetsperspektiv är att god ekonomisk 
hushållning är uppfyllt. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 18 mars 2024 

Bilaga 1 Årsredovisning 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Nu lägger vi återigen ett bra år bakom oss. Många goda krafter har bidragit till att 
Nackaborna är nöjda, att eleverna är trygga och lär sig mycket i skolan och att 
äldreomsorgen får toppbetyg. Nacka har en stabil och stark ekonomi, tack vare att vi drivit 
en ansvarsfull ekonomisk politik, vilket gjorde att vi under året kunde besluta om en 
tilläggsbudget för att mildra effekterna av den höga inflationen som den socialdemokratiska 
regeringen lämna efter sig och som blev kännbar under vintern 2023. Det är bra att ha 
ordning på pengarna, då kan man göra extra satsningar när det verkligen behövs. För tredje 
året i rad utsågs Nacka till ”Sveriges mest robusta kommun” – en hedrande placering som 
visar att vi är framtidssäkrad och klarar snabba förändringar. Vi vill rikta ett tack till alla – 
medarbetare, privatpersoner, företag och föreningar – som bidragit till de goda resultaten i 
Nacka.  
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna: 
Nacka Kommun gör återigen ett stort ekonomiskt överskott. Det är självklart positivt att 
man kan lägga undan resurser för framtiden för att säkra långsiktig finansiering av 
välfärden. Överskottet är dock väldigt stort i relation till intäkterna, något som blivit en 
trend de senaste åren. Detta samtidigt som en mängd verksamheter fått slita mycket hårt 
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under året. I några fall var läget så akut att den moderatledda alliansen sent omsider fick 
lägga fram en tilläggsbudget för att undvika akuta nedskärningar. Inflationen har under året 
varit fortsatt hög och verksamheter har drabbats hårt. Till detta har många verksamheter 
svårt att hitta rätt personal, vilket ökar pressen på våra anställda. Nacka har under många 
års tid inte kompenserat fullt ut för pris- och löneökningar i våra verksamheter, och det 
börjar märkas på utfallen på många ställen. Den moderatledda alliansens besatthet av 
skattesänkningar börjar nu gå ut över invånarnas välfärdsbehov, vilket är väldigt olyckligt. 
Nacka behöver satsa mer på de som arbetar i och tar del av välfärden. Det är 
anmärkningsvärt att man gick vidare med en skattesänkning inför 2024, trots att man stod 
inför stora nedskärningar i välfärden bara ett halvår tidigare. Det är bra att våra nämnder 
håller i pengarna så att vi kan ha en stark välfärd i framtiden, men det är viktigt att hitta en 
bra balans. Att de når de uppsatta budgetarna tyder på ekonomisk disciplin och är givetvis 
positivt. Men att man i många nämnder gör stora överskott trots mer budgeterade resurser 
tyder på att alla tillgängliga medel inte kommer våra invånare till del. Att man mot denna 
bakgrund visar upp en låg måluppfyllelse tyder på att kommunens resurser används 
ineffektivt och läggs på hög snarare än att komma invånarna till del genom starkare välfärd. 
Noterbart är att Nacka under 2023 inte nådde det lagstadgade kravet kring 
handläggningstid för planbesked. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är ett bra resultat som kommunen levererar och trots att 
situationen för många kommuner just nu är svår runt om i landet så har Nacka en robust 
ekonomi. Vi ser fram emot att den utredning som nu görs kring finansiell leasing ska bli 
klar under året, vi tycker det är viktigt att kommunen följer RKR:s råd och att det blir 
tydligt hur långsiktiga hyresåtagande för välfärdslokaler bokförs på rätt sätt. Vi är tycker det 
är bra att man nu arbetar fram en ny befolkningsprognos som har bättre precision i 
framtiden. vi ser i årsredovisningen att fler lägenheter färdigställts än befolkningsökningen 
återspeglar. Nackalistan anser att det är viktigt att vi gör en översyn kring vilka poster som 
hamnar under jämförestörande poster. Jämförelsestörandeposter har ökat kraftigt detta år 
och det bör t.ex. analyseras om arbetet med detaljplaner verkligen ska ligga här. I takt med 
den pågående stadsutvecklingen i Nacka och att tunnelbanan byggs ut förväntas efterfrågan 
och marknadsförutsättningarna att stärkas ytterligare. Men även om bostadsmarknaden 
stabiliseras ur nuvarande lågkonjunktur kommer det bli svårt att uppnå kommunens 
bostadsåtagande kopplat till Stockholmsförhandlingen och utbyggnaden av tunnelbanan. 
Nackalistan oroas över att man fokuserar helt på att uppnå antalet bostäder istället för att 
skapa en levande och långsiktigt hållbar stad. Vi tycker det vore bra om man tydligt uttalar 
att vi inte längre strävar efter att uppfylla tunnelbaneavtalets bostadsmål utan att målet att 
skapa bra miljöer att leva och bo i är prio ett. Det skulle innebära att vi skulle spara mer 
grönområden och skapa platser för idrott och kultur som det idag är en stor efterfrågan på 
och som är en viktig del för att få ett levande samhälle. Nackalistan vill utveckla 
kommunen med kommuninnevånarna i centrum istället för att helt fokusera på ett mål som 
vi troligen ändå inte kommer uppnå. 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Nacka kommun redovisar ännu ett år ett stort ekonomiskt överskott. 2023 är ett år som 
fortsatt präglats av utmaning för hushållen då kostnader ökat och rapporter inkommer om 
ökade ekonomiska svårigheter för framför allt de som redan hade minst marginaler även 
innan inflationen. Det är viktigt att kommunen har en god ekonomi, men detta ska inte ske 
på bekostnad av invånarnas välfärdsbehov. Vänsterpartiet är också oroade över flera 
resultat som årsredovisningen redovisar. Bland annat att färre barn och unga deltar i 
fritidsutbudet. Även tryggheten i grundskolan har minskat med 10% sedan förra året. Det 
är verksamhet som behöver resurser i form av en hållbar och realistisk budget, men också 
personal i form av idrottsledare/fritidsledare. Tryggheten i skolor är nära sammankopplad 
med personaltäthet och regelbundenhet i personal. Möjligheter till att delta i föreningsledda 
fritidsaktiviteter kan också vara en ekonomisk fråga för många familjer speciellt i tider då 
man måste prioritera i sin privata ekonomi. Vänsterpartiet anser löne- och 
priskompensation är avgörande för all verksamhet inom kommunen ska kunna behålla 
personaltätheten och inte behöva stå inför nedskärningar. För att möjliggöra till att fler ska 
kunna delta i fritidsaktiviteter är det viktigt att föreningar får större ekonomiskt stöd vilket 
gör att föreningar kan hålla avgifter låga och därmed ökar inte förseningskostnader för 
barnfamiljer. Klimatfrågorna är beskrivna som i en positiv förändring men mätningarna 
och insatserna är för svaga och ibland missriktade, insatserna handlar ofta om planering, 
samverkan och att lära av varandra men det behövs mer konkreta åtgärder som påverkar 
positivt redan idag. Vi kan redan mycket och att inte sätta in de insatserna redan nu är 
oförlåtligt. Med ett stort budgetöverskott finns redan både kunskap och medel men dålig 
styrkompetens hos alliansen. Vad man redan vet som är lätt att förändra är till exempel 
matens roll i klimatförändringarna, att köttkonsumtion är skadligare än vegetarisk och att 
ekologiska vegetabilier som är närproducerade är ett bästa miljöval. Med en satsning från 
kommunens sida på bättre mat ur klimatsynpunkt finns koldioxidekvivalenter att hämta. 
Det fungerar även bra att minska biltrafiken genom att minska på utrymmet för bilar i 
stadsrummet. Vägar som ger företräde för bussar ger en annan tidsekonomi till förmån för 
kollektivtrafiken.  Minskade P-tal och satsningar på cykelinfrastruktur som även innefattar 
reparation och service där det behövs. Starta återbruksgallerior i Nacka för att på allvar 
stimulera cirkuläret i varuflödena och minska på nackabornas konsumtionsbaserade 
koldioxidutsläpp. Med ganska små insatser går det att påverka koldioxidutsläppen från 
Nacka betydligt mer än vad nuvarande politik klarar av. 
 

- - - - - 
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§  93 KFKS-2016-00023 

Genomförandebeslut för stadsbyggnadsprojekt 
Saltsjöbanans upphöjning, fastigheterna Sicklaön 76:1 
med flera, Sickla  
Utbyggnadspromemoria samt beslut om budget för genomförandet 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att avbryta planeringen för 
upphöjning av Saltsjöbanan vid Nacka station. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Exploateringsenheten får återkomma med redovisning av vad en utebliven 
upphöjning av Saltsjöbanan får för konsekvenser på ombyggnaden av 
Värmdövägen och Planiavägen och andra närliggande projekt.  

2. Exploateringsenheten får i uppdrag att utreda möjligheten att bredda den befintliga 
gångtunneln under Nacka station och göra den mer tillgänglig och även se om det 
går att köra personbil där.  

3. Stadsledningskontoret får i uppdrag att utreda hur Kyrkviksparken kan bli en trevlig 
och attraktiv park, även om Järlaleden finns kvar. 

4. Exploateringsenheten ska fortsatt verka för att upprustningen och moderniseringen 
av Saltsjöbanan också innebär minskat buller och att bullerminskande åtgärder som 
utgångspunkt ska lösas vid källan. 

5. Stadsledningskontoret får i uppdrag att utreda möjligheterna att behålla Nacka 
stationshus på dess nuvarande plats. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojektet Saltsjöbanans upphöjning innebär att Saltsjöbanan höjs upp på en 
bro i höjd med Sickla köpkvarter för att stärka de urbana sambanden och minska 
barriäreffekten genom att nya funktioner och kopplingar tillskapas i nord-sydlig riktning då 
Planiavägen och Simbagatan kan anslutas till Värmdövägen, vilket ökar tillgängligheten och 
skapar förutsättningar för en smidigare och effektivare trafiklösning. 

Under bron möjliggörs utrymmen för nya offentliga platser, bland annat en ny 
pendelparkering för cyklar, vilket är en viktig del i att utveckla Sickla till en 
kollektivtrafiknod. Jämnare trafikflöden skapas då Planiavägen ansluter till Värmdövägen 
under bron, dagvatten och skyfall kan på så vis ledas till Kyrkvikens reningsbassäng, vilket 
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är en förutsättning för utvecklingen av Sickla. Stadsbyggnadsprojektet Saltsjöbanans 
upphöjning är förenlig med översiktsplanen Hållbar framtid i Nacka, utvecklad 
strukturplan för Nacka stad och detaljplaneprogram för Planiaområdet.  

Planerad utbyggnad är inom ett geografiskt komplext område med framtida riksintresse för 
Östlig förbindelse och flera stora byggprojekt i nära anslutning. Detta ställer stora krav på 
samverkan mellan olika aktörer och en löpande riskhantering. Vidare förutsätter 
utbyggnaden att järnvägsplanen, som är under framtagande, fastställs av Trafikverket 
genom beslut som vinner laga kraft. Den nuvarande tidplanen förutsätter att erforderliga 
lov, tillstånd och markåtkomstavtal kommer på plats samt att förberedande arbeten inleds 
innan dess att järnvägsplanen fastställs och vinner laga kraft.  

Budget för genomförandet föreslås tilldelas stadsbyggnadsprojektet Saltsjöbanans 
upphöjning med totalt -1 106,3 miljoner kronor netto. Detta fördelat på 0 miljoner kronor i 
investeringsinkomster och att 1 106,3 miljoner kronor i investeringsutgifter.  

Kommunens totala kostnad, inklusive redan upparbetade kostnader, för vilka budget redan 
beviljats, samt den medfinansiering som kommunen ska erlägga till Region Stockholm för 
anläggningen av järnvägen på bron i enlighet med gällande avtal, bedöms uppgå till cirka 
1,2 miljarder kronor.  

Kommunens kostnader för stadsbyggnadsprojektet Saltsjöbanans upphöjning finansieras 
till en mindre del genom medfinansiering från byggaktörer i närområdet. 

Kommunen får genom utbyggnaden av allmänna anläggningar nya anläggningstillgångar i 
form av en ny broanläggning och en dykarledning (skyfallspassage). Den tillkommande 
årliga driftskostnaden bedöms preliminärt uppgå till cirka 5,8 miljoner kronor. 
Kapitalkostnaden, ränta och avskrivning, för de nya anläggningstillgångarna beräknas 
uppgå till 10,1 miljoner kronor det första året. Kommunens kapitalkostnad för 
medfinansieringen till Region Stockholm, som är en infrastrukturell investering, beräknas 
uppgå till 7 miljoner kronor det första året. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 12 mars 2024 

Bilaga 1  Utbyggnads-PM inklusive underbilaga 1.1 (PM risk) 

Bilaga 2 Ärendeöversikt 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Karin Teljstedt (KD), 
Mikael Carlsson (NL), Johanna Kvist (S) och Tomas Ottosson (V) bifall till det utsända 
förslaget från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott.  

Gunilla Grudevall Steen (L) yrkade i första hand bifall till det ursprungliga förslaget från 
Exploateringsenheten och Anläggningsenheten. Om detta förslag skulle falla yrkande 
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Gunilla Grudevall Steen (L) i andra hand bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag 
avseende beslutspunkterna 1, 2 och 4 samt en ändring av beslutspunkt 3 till följande:  
”Exploateringsenheten får i uppdrag att utreda hur Kyrkviksparken kan bli en trevlig och 
attraktiv stadspark utan bil- och busstrafik rakt igenom parken. I detta uppdrag ingår att 
utreda vilka åtgärder som behöver genomföras för att kunna ta bort den delen av Järlaleden 
som går längs Kyrkviken.” 

Desha Svenneborg (MP) yrkade följande: ”Ge stadsledningskontoret i samverkan med 
exploateringsenheten i uppdrag att pausa genomförandet samt återkomma med en 
redovisning av vad en utebliven upphöjning av Saltsjöbanan får för konsekvenser på 
trafikflöden i området, ombyggnaden av Värmdövägen, Planiavägen och andra närliggande 
projekt.” 

Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg instämde i Gunilla Grudevall Steens 
andrahandsyrkande avseende beslutspunkt 3.  

Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Johanna Kvist (S) och Mats Gerdau 
(M) även bifall till följande tillägg:  
”Stadsledningskontoret får i uppdrag att utreda möjligheterna att behålla Nacka stationshus 
på dess nuvarande plats”. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre huvudförslag till beslut.  

1. Förslaget från stadsutvecklingsutskottet. 

2. Det ursprungliga förslaget från Exploateringsenheten och Anläggningsenheten. 

3. Desha Svenneborgs förslag om att pausa projektet.  

Därutöver fanns även ett ändringsförslag från Gunilla Grudevall Steen på beslutspunkt 3 i 
stadsutvecklingsutskottets förslag samt ett tilläggsyrkande från Mikael Carlsson.  

Ordföranden ställde först de tre huvudförslagen mot varandra och konstaterade att 
kommunstyrelsen bifallit stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Sedan ställde ordföranden stadsutvecklingsutskottets förslag i beslutspunkt 3 mot Gunilla 
Grudevall Steens ändringsförslag och fann att kommunstyrelsen beslutat i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag.   

Sedan ställde ordföranden Mikael Carlsson tilläggsyrkande mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla tillägget.  

Slutligen konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget 
från stadsutvecklingsutskottet med tillägget ”Stadsledningskontoret får i uppdrag att utreda 
möjligheterna att behålla Nacka stationshus på dess nuvarande plats.” 
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Reservationer 
Gunilla Grudevall Steen reserverade sig mot beslutet och ingav följande: 
Liberalernas förslag om att genomföra planen för Saltsjöbanans upphöjning samt att 
tillskapa en stadspark vid Kyrkviken utan trafik blev nedröstat, och jag reserverar mig mot 
beslutet. Beklagligt nog togs idag beslutet att avbryta planeringen för Saltsjöbanans 
upphöjning. Detta innebär att järnvägen även framöver kommer vara en barriär som 
hindrar sammanlänkningen av Sicklaområdets norra och södra delar, och att Planiavägen 
inte kan anslutas till Värmdövägen vilket innebär att Järlaleden även i fortsättningen blir 
kvar som en bullrig och störande trafikled längs med Kyrkviken. Liberalerna står fast vid 
visionen om en levande och öppen stadsmiljö i Sickla utan barriärer. Att ansluta 
Planiavägen till Värmdöleden skulle möjliggöra att vi tar bort den delen av Järlaleden som 
går längs Kyrkviken, och vi skulle därmed få goda förutsättningar att anlägga en stor och 
trivsam stadspark, utan bil- och busstrafik, med direkt anslutning till badbryggorna i 
Kyrkviken. Men Liberalernas förslag blev tyvärr nedröstat idag, och vi är mycket besvikna 
på att de flesta andra partierna tycker att det är ok med en mindre park som dessutom delas 
mitt i tu av en livligt trafikerad väg 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet och ingav följande: 
När beslutet om upphöjningen av Saltsjöbanan fattades 2015 bedömdes kostnaden för 
upphöjningen till 281 miljoner. Uppräknat med KPI blir det 370 miljoner. Detta är väldigt 
långt ifrån de 1,2 miljarder som det nu helt plötsligt bedöms kosta. Den nya högre 
prislappen är ungefär vad nya Skurubron kostade att bygga. Kan verkligen en låg smal 
järnvägsbro kosta lika mycket att bygga som en hög betydligt bredare sexfilig 
motorvägsbro? Svaret bör sannolikt vara ett rungande nej. Ett troligare skäl till att flera 
partier nu vill avbryta projektet är att tillståndsprocessen har dragit ut på tiden så att 
Saltsjöbanan kommer vara avstängd längre tid än planerat, vilket av förståeliga skäl inte är 
populärt hos väljargrupper med stark inflytande. En upphöjning av Saltsjöbanan ger 
enormt stora värden för hela centrala Nacka och det är svårt att föreställa sig alla negativa 
konsekvenser det får att nu abrupt avbryta hela projektet. Därför yrkade vi i Miljöpartiet på 
att projektet skulle pausas och att vi skulle avvakta med ett beslut tills vi vet vad beslutet får 
för konsekvenser. Tyvärr fattades det något irrationella beslutet att först lägga ner, och 
sedan utreda vilka konsekvenser beslutet får. Det som på kort sikt kan tyckas vara det 
billigaste alternativet visar sig ofta bli dyrare i längden. Det Nacka vi bygger idag ska inte 
bara vi och våra barn leva i, utan också kommande generationer. Det är vår uppgift som 
politiker att våga ha visioner, se framåt och bygga ett attraktivt Nacka, även om det innebär 
att Saltsjöbanan kommer igång något senare än planerat. 

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Vår bedömning är att man nu tyvärr behöver avbryta projektet med upphöjning av 
Saltsjöbanan. Vi ser stora fördelar med att bryta barriären och få en ny entré till Sickla, men 
inte till vilket pris som helst. Kostnaderna blir för höga, riskerna för stora och 
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trafikstörningarna för långvariga. Tiden och kostnaderna har sprungit ifrån projektet. 
Kostnaderna har ökat från ca 280 miljoner kronor vid starten av projektet till minst 1,2 
miljard kr nu. Vi bedömer att det är stor risk att kostnaderna skulle bli ännu högre, som i 
många så här stora projekt. Vi anser inte att nyttan står i proportion till kostnaderna. Vi 
behöver använda skattepengarna till andra projekt som gör ännu större nytta för 
Nackaborna, t ex investeringar i idrottsanläggningar, park och natur och åtgärder som ökar 
framkomligheten. Vi ser en uppenbar risk att upphöjningen tar längre tid att genomföra än 
vad som redovisas. Nödvändiga tillstånd och upphandlingsunderlag finns inte än och 
erfarenhetsmässigt har man för ofta snäv tidsplan. En försening skulle leda till både högre 
kostnader (Nacka får stå för ersättningstrafiken) och att Saltsjöbanan skulle vara avstängd 
längre än vad som behövs när Slussen byggs om. Vi måste få ordning på trafiken nu och då 
behövs Saltsjöbanan, vi vill inte medverka till ännu längre avstängning. Utan upphöjning 
kan Nacka station förhoppningsvis vara kvar och bli en bekväm omstigningsplats för 
resande mellan Saltsjöbanan och tunnelbanan och boende i Finntorp får närmare till 
Saltsjöbanan. Nu vill vi i stället utreda om det går att förbättra kopplingen mellan 
Planiavägen och Värmdövägen på annat sätt, t ex genom att bredda den befintliga 
gångtunneln. Det vore bra om tunneln kan göras tillgänglig för cykel och rullstol och helst 
även personbilar. Vi vill också se hur Kyrkviksparken kan göra trivsam, givet att Järlaleden 
finns kvar. Att stänga av Järlaleden (med 12 000 – 13 000 bilar per dygn) vore oansvarigt 
om det inte finns något alternativ för bilar och bussar att ta sig fram.  
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
I samband med beslutet att undersöka möjligheten att höja Saltsjöbanan för att skapa en 
vägförbindelse mellan Värmdövägen och Planiavägen avfärdades, utan närmare utredning, 
de alternativa förslag som då också fanns, de som kallades +11 och +17. 
När nu planerna på att höja Saltsjöbanan skrinläggs av ekonomiska skäl, finns det anledning 
att närmare utreda om de alternativa avfärdade förslagen skulle kunna genomföras med 
bättre ekonomi. Det handlar om att höja marken norr om Saltsjöbanan, där Alphyddevägen 
möter Värmdövägen, en yta närmare 25.000 kvm. Merparten av den ytan är kommunal 
mark. Det ger en uthyrbar yta under mark på närmare 20.000 kvm som kan användas till 
verkstäder, lager, parkering, infartsparkering i bästa tänkbara läge etc. 
Cirka 20 % av denna upphöjda mark blir inte upphöjd markyta, eftersom det planeras 
byggnader där; bostäder, kontor och andra verksamheter. Här är det en fördel att det 
ganska stora antal bostäder som planeras här, slipper spränga ut parkeringsytor under 
nuvarande mark, parkering kan anläggas på nuvarande mark, som då blir under mark. 
Söder om Saltsjöbanan behöver en yta om cirka 5.000–10.000 kvm höjas upp. Den yta som 
uppstår under mark blir ungefär lika stor, men kan till stor del få två plan. Av dessa ytor är 
endast en mindre del kommunal mark. De upphöjda ytorna norr och söder om 
Saltsjöbanan förbinds med en cirka 50 m bred bro/viadukt över Saltsjöbanan, precis över 
Nacka station. Backen ner från den upphöjda nivån till Planiavägens nuvarande nivå, 
behöver antagligen gå i en sväng österut för att förlängas så att den inte blir alltför brant. 
Den blir då en del av lokalgatorna mellan de tänkta husen runt Sjötorpsvägen. 
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En fördel som denna konstruktion kan ge är att samla upp dagvatten från Alphyddan, 
Svindersberg, delar av Finntorp och Sicklaområdet. Detta dagvatten skulle kunna ledas till 
fördröjningsdammar och reningsanläggningar i mellanrummet mellan den gamla och den 
nya nivån. 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Det är viktigt att Saltsjöbanan fortsätter att rustas upp och förbättras med nya moderna 
vagnar och ökad turtäthet. Dessutom är det viktigt att den går hela vägen till Slussen. Vi vill 
lyfta fram hur revisionens förstudie kring Saltsjöbanans upphöjning, som tagits fram inför 
detta genomförandebeslut, sätter fingret på många viktiga frågor som varit obesvarade. Där 
påtalas särskilt att de ekonomiska konsekvensbeskrivningarna varit osäkra och till viss mån 
även otydliga. Det tas upp att revisionen utifrån tillgängliga underlag inte fått en förklaring 
till hur uppräkningar har gjorts av tidigare kostnadsbedömningar/kalkyler. 
Socialdemokraterna har tidigare lyft fram vikten av att upphöjningen blir klar i tid, men när 
vi nu ser de höga kostnaderna, risken gällande försening av projektet och revisionens frågor 
har vi landat i att det är klokt att avbryta planeringen för upphöjningen av Saltsjöbanan. 
Det är bra att exploateringsenheten får i uppdrag att utreda möjligheten att bredda den 
befintliga gångtunneln under Nacka station och göra den mer tillgänglig. Det behöver vara 
en trygg och tillgänglig passage och om det visar sig att det bästa sättet att uppnå detta är 
genom en gångbro över spåren bör vi också vara öppna för detta. Det är också bra att 
kommunen ska utreda hur Kyrkviksparken kan bli en trevlig park även om 
stadsbyggnadsprojektet kring Saltsjöbanans upphöjning avbryts. Saltsjöbanan är en viktig 
del av kollektivtrafiken och det är viktigt att den så snart som möjligt kan gå hela vägen till 
Slussen. Vad gäller stationshuset vid Nacka station tycker vi att det är bra att utreda om det 
kan finnas kvar på sin nuvarande plats. Det är samtidigt viktigt att passagen vid Nacka 
station breddas och blir mer tillgänglig. Att avbryta upphöjningen kan leda till att planerna 
för Igelboda stationshus påverkas. Socialdemokraterna har tidigare drivit att kommunen 
bör utreda förutsättningarna att förvärva Igelboda stationshus för att rusta upp det.  
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är bra att en majoritet av partier i kommunstyrelsen nu kommit 
fram till samma slutsats som vi från Nackalistan gjorde redan i juni 2023, när beslut togs 
om tecknande av genomförandeavtalet med Region Stockholm. Nackalistan yrkade då i 
första hand återremiss p g a bristfälliga beslutsunderlag och i andra hand på avslag. Vi 
reserverade sig emot beslutet i kommunfullmäktige 2023-06-19. Redan då var den 
estimerade kostnaden för järnvägsbron över en miljard av Nackas skattebetalares pengar, 
utöver den 176 miljoner som Region Stockholm skulle finansiera. Varken driftskostnader, 
noll-alternativ, risker eller nyttorna med projektet var redovisade. Till exempel ingick inte 
Kyrkviksparken i projektet, varken då eller nu. Vi påtalade även riskerna med buller och 
ville utreda konsekvenser för bostadsprojekt som Stockholm Wood City. Nackalistan anser 
även att det borde ha funnits en klausul i det tecknade genomförande-avtalet som reglerar 
vad som gäller om en part vill bryta avtalet och inte genomföra projektet. Det är i nuläget 
oklart hur stora kostnader kommunen kommer få för detta projekt i förgäveskostnader, 
utöver de 57 miljoner som redan spenderats på projektet. När vi i Nackalistan gick ut med 
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vårt ställningstagande emot det, blev Nackalistan påhoppade från flera partier. Gång på 
gång hävdades dessa att vi inte visste vad vi talade om och att man måste våga satsa. Nu, 
närapå ett år senare, när andra partier kommit fram till samma ställningstagande som vi - 
bör man hålla i minne att pengarullningen hade kunnat stoppas redan i juni 2023 om man 
bara lyssnat och tagit till sig av Nackalistans kritik. Även kommunrevisionen har m h a det 
externa revisionsbolaget Ernest & Young granskat om beredningen av ärendet inför beslut 
om genomförandeavtal resulterat i ett allsidigt belyst underlag. Revisionsrapporten 
konstaterar stora brister i förfarandet. De skriver bland annat att ’de ekonomiska 
konsekvensbeskrivningar som ingått i tjänsteskrivelserna som vi tagit del, har varit osäkra 
och i viss mån otydliga.’ Nackalistan kommer fortsätta att värna om skattebetalarnas pengar 
och inte teckna avtal för miljardprojekt med oklar nytta eller med bristfälliga 
beslutsunderlag. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet stödjer avslagsyrkandet pga de höga kostnaderna för upphöjningen av 
saltsjöbanan. Det finns en majoritet för det beslutet som gör att frågan inte är aktuell. Om 
ärendet klarat sig igenom KSSU hade vänsterpartiet efterfrågat medlemmarnas synpunkter 
på det här stora beslutet. Under hösten har vi diskuterat frågan men utan ha ett färdigutrett 
förslag att ta ställning till. Nu när vi ser kostnadsbilden i dag och kan räkna upp en del på 
grund av inflation och räntekostnader är det orimligt dyrt för nyttan. Det här är möjliga 
investeringar på andra projekt som en elvaspelarplan på Sicklavallen. Det är samtidigt 
viktigt att inte ge upp planerna för Kyrkviksparken. Det är möjligt att fortsätta den 
planeringen genom att utreda möjligheten att flytta Järlaleden mot Saltsjöbanan och leda 
trafiken på Planiavägen fram till Saltsjöbanan. En ny sträckning kan prioriteras för cykel 
och busstrafik och göras smal för låga farter och egentligen bara tillåta ett motorfordon i 
bredd i taget genom att göra mötesfickor. Det tillkom ett yrkande om att utreda 
möjligheten att stänga av trafiken på Järlavägen så att Kyrkviksparken kan vara bilfri. Det är 
en ide vänsterpartiet stödjer att utredas.  
 

- - - - - 
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§  94 KFKS-2024-00290 

 
Omreglering av avgäld för tomträtter för småhus i 
Fågelhöjden i Fisksätra 
Erstavik 26:523, m.fl.  
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut.  

Kommunfullmäktige fastställer de årliga tomträttsavgälderna enligt bilaga 1 att gälla från 
och med den 1 juni 2025 och under kommande tioårsperiod.  

Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande.  

a. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till gruppchef på fastighetsenheten att för kommunens 
räkning underteckna överenskommelserna om omreglering av tomträttsavgälder enligt 
bilaga 1. 

b. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hen i sitt ställe sätter, att föra 
kommunens talan i domstol i mål om omreglering av de av kommunfullmäktige fastställda 
tomträttsavgälder enligt bilaga 1.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun upplåter mark med tomträtt för femton småhusfastigheter i området 
Fågelhöjden i Fisksätra. Tomträtternas avgäldsperiod löper på tio år och innevarande 
period löper ut den 31 maj 2025. Senast ett år före nämnda tidpunkt kan parterna träffa 
överenskommelse om ny avgäld. Nuvarande avgälder är 25 500 kronor per år för samtliga 
femton tomträtter.  

Fastighetsenheten föreslår att avgälderna ska höjas till mellan cirka 26 600 och 32 000 
kronor per år och att dessa ska fastställas att gälla för nästkommande avgäldsperiod från 
och med den 1 juni 2025. Avgälderna har beräknats med utgångspunkt i 50 procent av ett 
bedömt marktaxeringsvärde och enligt rättspraxis med en avgäldsränta om 3 procent. Ett 
beslut i enlighet med förslaget innebär en årlig intäkt till kommunen om 428 489 kronor för 
kommande tioåriga avgäldsperiod. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 22 februari 2024 
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Bilaga 1 Tomträttsavgälder 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag.  

 

- - - - - 
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§  95 KFKS-2024-00326 

Årsredovisning 2023 för Stiftelser förvaltade av Nacka 
kommun 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen noterar årsredovisningarna avseende år 2023 för Stiftelsen 

Kapten P Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond och Stiftelsen 
Skolsamfonden 

2. Kommunstyrelsen beslutar att ingen utdelning görs under 2024 för Stiftelsen 
Kapten P Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond och Stiftelsen 
Skolsamfonden. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen är förvaltare för tre stiftelser: Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond 
(organisationsnummer 802425-4164), Stiftelsen Lindbergs Fond (802480-5478) och 
Stiftelsen Skolsamfonden (802480-5387).  

Stadsledningskontoret föreslår att ingen utdelning görs under 2024 för Stiftelsen Kapten P 
Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond och Stiftelsen Skolsamfonden. Samtliga 
stiftelser redovisar, till skillnad för 2022, ett överskott för 2023.  Stiftelsen Kapten P 
Möllers skolfond och stiftelsen Skolsamfonden redovisar ett positivt fritt eget kapital. De 
utdelningsbara beloppen är låga, varför ingen utdelning föreslås genomföras. Stiftelsen 
Lindbergs Fond har ett negativt fritt eget kapital, vilket innebär att ingen utdelning får 
genomföras. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 1 mars 2024 

Bilaga 1a Årsredovisning 2023, Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond 

Bilaga 1b Revisionsberättelse, Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond 

Bilaga 2a Årsredovisning 2023, Stiftelsen Lindbergs Fond 

Bilaga 2b Revisionsberättelse 2023, Stiftelsen Lindbergs Fond 

Bilaga 3a Årsredovisning 2023, Stiftelsen Skolsamfonden 

Bilaga 3b Revisionsberättelse 2023, Stiftelsen Skolsamfonden 

Bilaga 4 Förvaltnings och placeringspolicy för stiftelser förvaltade av Nacka kommun 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  

 

- - - - - 
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§  96 KFKS-2024-00319 

Uppföljning Internkontrollplan 2023 Kommunstyrelsen 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner stadsledningskontorets samlade uppföljning av den interna 
kontrollen i enlighet med tjänsteskrivelsen daterad den 14 mars 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Under 2023 har internkontrollarbetet inom Kommunstyrelsens fortgått utifrån den 
internkontrollplan för 2023 som kommunstyrelsen beslutat i december 2022. 
Sammanfattningsvis har inga väsentliga avvikelser identifierats, och för de avvikelser av ej 
väsentlig omfattning som identifierats har respektive verksamhet genomfört uppföljande 
arbete och vidtagit erforderliga åtgärder. 

Generellt kan dock nämnas att det allmänna omvärldsläget med intensifierade IT-attacker 
och tydliga konsekvenser för drabbade aktörer ökar fokuset i kommunen på IT-
säkerhetsfrågan och kontinuitetsplanering, det vill säga förmågan att hantera en allvarlig 
samhällsstörning, allvarliga incidenter och kriser för verksamheterna. Det har under året 
varit ett ökat antal försök att penetrera och skapa störande påverkan i Nacka kommuns IT-
miljö och det finns därför ett behov av ett ökat IT-säkerhetsfokus och krisberedskap. 

Detta har inneburit att några kontrollmoments risknivå har höjts från ”Hög” till ”Kritisk” 
med syfte att skapa förutsättningar för kommunen att säkerställa och riskminimera sin IT-
infrastruktur och att upprätthålla ett stort fokus i organisationen med att höja medvetandet 
samt genomföra kontinuitetsplanering. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 14 mars 2024 

Bilaga 1: Uppföljning internkontrollplan kommunstyrelsen 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  

Protokollsanteckning 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Risken ”Bristande styrning i stadsbyggnadsprojekt” har höjts till hög från medium. 
Nackalistan tycker att det är bra att kommunen har ett aktivt arbete med att arbeta med 
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denna risk och vi har förståelse för att det tar tid att implementera förbättringsåtgärder. Vi 
vill dock lyfta två saker, dels så tycker vi att det är viktigt att man hittar ett systematiskt 
arbete kring ÄTOR i projekten så att man kan lära sig från projekt för projekt och på så 
sätt bli bättre på att göra upphandlingar, dels teckna kontrakt och avtal. Sen vill vi också 
lyfta hur viktigt det är att vi politiker ges ett allsidigt underlag inför beslut i 
stadsbyggnadsprojekt. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Uppföljningen av internkontrollplanen lyfter en hög risk med att svårigheter kring att 
rekrytera och behålla kompetent personal. Vänsterpartiet ser att denna risk också är 
kopplad till tillgången till bostäder och planeringen kring bostadsbyggandet. Att kommunen 
tar ansvar för att bygga billigare bostäder genom ett kommunalt bostadsbolag skulle kunna 
bidra till att vissa yrkesgrupper tex undersköterskor och förskolelärare har råd att både 
jobba och bo i Nacka. Uppföljningen av internkontrollplanen lyfter även att risken är hög 
för oegentligt nyttjande av kommunens bidragssystem, kundvalssystem och upphandlade 
tjänster. Vänsterpartiet ser det som positivt att det pågår ett arbete pågår med att skapa en 
kommunövergripande struktur för att hantera välfärdsbrott och otillåten påverkan men ser 
att risken för oegentligt nyttjande av kommunens bidragssystem, kundvalssystem och 
upphandlade tjänster behöver avvärjas på ytterligare sätt. Vänsterpartiet ser att kommunen 
även borde ställa krav på kollektivavtal och även begränsa underleverantörer vid 
upphandlingar för att förhindra tex orimliga arbetsvillkor för personal. 
 

- - - - - 
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§  97 KFKS-2024-00318 

Internkontroll 2023 - En samlad uppföljning 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner stadsledningskontorets samlade uppföljning av den interna 
kontrollen i enlighet med tjänsteskrivelsen daterad den 4 mars 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt reglementet för internkontroll ska internkontrollplanen följas upp och resultatet 
återrapporteras till nämnd och kommunstyrelse. Beslut om internkontrollplaner för 2023 
fattades av nämnder i december 2022 och kontrollerna under 2023 har genomförts med i 
huvudsak godkänt resultat utan väsentliga avvikelser. 

Internkontroll handlar ytterst om att bidra till att kommunens verksamhet bedrivs 
ändamålsenligt och kvalitativt med invånarnas bästa för ögonen. 

Sammanfattningsvis har inga väsentliga avvikelser identifierats, och för de avvikelser av ej 
väsentlig omfattning som identifierats har respektive verksamhet genomfört uppföljande 
arbete och vidtagit erforderliga åtgärder. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 4 mars 2024 

• Bilaga 1 Uppföljning internkontroll 2023 Kommunstyrelsen 

• Bilaga 2 Uppföljning internkontroll 2023 Nämnden för arbete och försörjning 

• Bilaga 3 Uppföljning internkontroll 2023 Fritidsnämnden 

• Bilaga 4 Uppföljning internkontroll 2023 Kulturnämnden 

• Bilaga 5 Uppföljning internkontroll 2023 Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

• Bilaga 6 Uppföljning internkontroll 2023 Natur- och trafiknämnden 

• Bilaga 7 Uppföljning internkontroll 2023 Socialnämnden 

• Bilaga 8 Uppföljning internkontroll 2023 Utbildningsnämnden 

• Bilaga 9 Uppföljning internkontroll 2023 Äldrenämnden 

• Bilaga 10 Uppföljning internkontroll 2023 Överförmyndarnämnden  

• Bilaga 11 Uppföljning internkontroll 2023 Nacka Vatten och Avfall AB 

• Bilaga 12 Uppföljning internkontroll 2023 Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning 
AB 
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• Bilaga 13 Uppföljning internkontroll 2023 Centrala Marknadsbolaget AB 

• Bilaga 14 Uppföljning internkontroll 2023 Boo 1:207 AB 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  

 

- - - - - 
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§  98 KFKS-2024-00352 

Uppföljningsplaner inom kommunens kundval - en 
samlad uppföljning 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen godkänner stadsledningskontorets samlade uppföljning av 

uppföljningsplaner inom kundval i enlighet med tjänsteskrivelse i ärendet daterad 
den 8 mars 2024. 

2. Stadsledningskontoret ges i uppdrag att återkomma till kommunstyrelsen med en 
redogörelse och eventuella förslag på hur kommunens kundval kan säkras för att 
säkerställa en god krisberedskap och motverka välfärdsbrottslighet.  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen ansvarar för uppföljning av reglementet för kundval. Av reglementet 
framgår bland annat att nämnderna för varje kundval ska besluta om en modell för 
uppföljning av anordnare utifrån de generella och specifika auktorisationsvillkoren som 
framgår av reglementet. Det åligger nämnderna att årligen rapportera sin uppföljningsplan 
till kommunstyrelsen. Med anledning av att nämnderna nu rapporterat sina 
uppföljningsplaner till kommunstyrelsen har juridik- och kanslistaben sett över 
uppföljningsplanerna för att säkerställa att uppföljningsplanerna följer reglementet. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 8 mars 2024 

1. Protokollsutdrag - Kulturnämnden  

2. Protokollsutdrag - Nämnden för arbete och försörjning  

3. Protokollsutdrag Socialnämnden äldrenämnden  

4. Protokollsutdrag - Utbildningsnämnden 

4. Protokollsutdrag - Äldrenämnden  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  
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Protokollsanteckning 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Vi socialdemokrater tycker det är viktigt att det finns en relevant och tydlig 
uppföljningsplan för Nackas olika kundval. Det är alltid viktigt att ha kontinuerlig 
utvärdering av alla verksamheter och speciellt när de sker på entreprenad. Detta för att den 
verksamhet som är till för våra medborgare och finansieras med gemensamma skattemedel 
ska hålla en hög kvalité, bidra till utbildning, omsorg och så vidare men också förhindra 
välfärdsbrottslighet. Vi socialdemokrater ser också fördelen med att dessa verksamheter har 
kollektivavtal som ett sätt att förhindra välfärdsbrott, något som den styrande minoriteten 
tyvärr inte delar insikten om.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Det är bra att ha en plan för och följa upp olika verksamheter sett till såväl beredskap som 
välfärdsbrottslighet. Miljöpartiet vill dock ställa den bredare frågan vilken roll kulturen i 
Nacka kan tänkas ha vid höjd beredskap, kopplat till händelser av kris och krig. Kulturen 
(dess frihet men också kulturarv) är ofta bland det första att attackeras i krig men dess 
betydelse för människor även i olika typer av kriser är också tydlig, något vi fick erinra inte 
minst under pandemin. FOI pekar i sin rapport om hot och attacker mot kulturarvet på 
kulturens betydelse och behov av att belysas i beredskapssyfte.  Att ha en plan för skydd av 
kulturens värden i form av samlingar, platser och institutioner i händelse av kris och krig 
tycker vi bör ingå i detta. 

 

- - - - - 
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§  99 KFKS-2024-00156 

Förändring Ekliden anpassade grundskola 

 
Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att organisationen för Eklidens anpassade grundskola förändras 
med sista dag för verksamhet den 30 juni 2026. Förändringen innebär en utfasning av 
årskurser som går där idag.  

Sammanfattning av ärendet 
Välfärd skola har i dagsläget behov av att se över lokalbeståndet på Järlahöjden då både 
Ekliden skola och Nacka gymnasium har behov av att förändra sitt lokalbestånd. 

Välfärd skola startade under januari 2024 upp Ektorps anpassade grundskola. Ektorps 
anpassade grundskola kommer när den är fullbelagd att ha elever i årskurserna 1–9. Den 22 
mars 2022 beslutade kommunstyrelsens verksamhetsutskott att utöka skolverksamheten på 
Sickla skola (inklusive anpassad grundskola) med årskurserna 7–9. 

Med starten av Sickla anpassade grundskola och Ektorps anpassade grundskola möjliggör 
Välfärd skola att elever som går på en av Välfärd skolas anpassade grundskolor kan få en 
sammanhållen skolgång från årskurs 1–9 på samma skola. Detta skapar en trygghet och en 
kontinuitet för dessa elever.  

En förändring av Eklidens anpassade grundskola kommer medverka till en platsbrist. 
Välfärd skola har startat ett arbete där platstillgången inom den anpassade grundskolan 
analyseras noggrant och där flera olika alternativ för att öka platstillgången bearbetas. 
Välfärd skola bedömer att oavsett val av alternativ kommer alla elever som behöver en 
plats inom den anpassade skolan att få plats.  

Förändringen kommer att ske genom en utfasning av årskurser som idag går på Eklidens 
anpassade skola. Alla elever får möjlighet att avsluta sin skolgång på Ekliden. Med denna 
utfasning kommer de sista eleverna sluta på Eklidens anpassade skola i juni 2026. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 20 februari 2024 

Bilaga – Barnkonsekvensanalys Välfärd skola 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens verksamhetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag.  
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Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Nu gör vi en större satsning på anpassade grundskolor i Nacka, så att barnen kan gå i bra 
utformade lokaler och gå sammanhållet från årskurs 1 till 9 utan behov av byte till 
högstadiet. Det skapar en trygghet och kontinuitet för dessa elever. Under januari 2024 
öppnade Ektorps anpassade grundskola som till hösten 2025 får nya lokaler i Nya Ektorps 
skola. På Sickla skola blir det nya lokaler och också där möjlighet att gå från årskurs 1 - 9. 
För att få till en bättre utformad skolverksamhet för eleverna är det därför logiskt att 
successivt avveckla verksamheten på Eklidens anpassade skola. Lokalerna i Ekliden är 
utformade för ordinarie grundskola, och inte för anpassad skola. För att säkra kontinuitet 
för befintliga elever så får de möjlighet att gå ut högstadiet, men man fyller inte på med nya 
elever. 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna: 
Barnens bästa måste alltid sättas i första rummet. I samband med utbyggnaden av såväl 
Sickla skola som Ektorps skola får den anpassade grundskolan en sammanhållen skolgång 
genom alla årskurser och ändamålsenliga lokaler. Detta medför att elevtillförseln till 
Eklidens anpassade grundskola sinar, och till hösten är det inte en enda elev som valt att 
söka sig hit. Det är aldrig roligt att lägga ner en skolverksamhet, inte minst en så 
välfungerande sådan som just Eklidens anpassade grundskola, men på sikt är detta det enda 
hållbara alternativet. Nu måste fokus vara att se till att de utbyggda verksamheterna kan 
byggas upp så bra som möjligt och att den personal som bedrivit verksamheten på Ekliden 
värnas och får rätt förutsättningar att fortsätta bidra till att göra just dessa verksamheter så 
bra som möjligt. Det är viktigt att personalen inkluderas i samtalen framåt. Det är de som 
känner eleverna bäst och som tillsammans byggt upp verksamheten till vad den är idag. 
Personalen förtjänar att kunna göra sina röster hörda och att få information kring planerna 
för sin verksamhet och sitt framtida arbetsställe. Att de elever som idag går på Ekliden får 
möjligheten att gå vidare där är positivt. Det bidrar med trygghet för en särskilt utsatt 
elevgrupp. När detta beslut nu är fattat anser vi dock att arbetet måste fortsätta med att 
utreda om en snabbare avveckling är bättre för elever och personal. Till hösten finns 
fortfarande ett gott elevunderlag och verksamheten kommer sannolikt kunna rulla på väl, 
men från höstterminen 2025 väntas endast några få barn vara kvar. Det leder till att 
behovet av personal blir litet och hela verksamheten blir därmed mycket sårbar. Kvaliteten 
på verksamheten får inte tummas på, och om det är risken kan en avveckling redan 
sommaren 2025 vara ett bättre alternativ. En viktig fråga att lösa framöver är tillgången till 
fritidsverksamhet. Idag bedrivs en mycket uppskattad fritidsverksamhet vid Eklidens 
anpassade grundskola, där även elever från andra skolor deltar. Den verksamheten berörs 
inte direkt av det här beslutet, men allt eftersom elevunderlaget och personaltillgången på 
skolan minskar riskerar det drabba fritids framöver. Detta måste i så fall ersättas av en 
motsvarande verksamhet vid någon av de andra anpassade grundskolorna så att eleverna 
har en bra plats att vara på även efter skoltid. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
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Det är alltid tråkigt när man måste förändra verksamhet som fungerar bra. I detta fall 
behöver man tyvärr göra detta bland annat med hänvisning till bland annat lokalerna. Vi 
tycker att det är bra att man låter eleverna gå kvar på skolan och att de inte behöver byta 
skola, däremot kommer detta att innebära en utmaning när det gäller att hålla uppe kvalitén 
och behålla personalen. Nackalistan tycker därför att det är viktigt att man följer 
verksamheten noga och är beredd att ta till åtgärder om kvalitén försämras. Vi tycker också 
att man kan erbjuda de lärare som är kvar ända fram till nedläggning en bonus för att på så 
sätt kunna hålla uppe kvalitén. Nackalistan tycker att det behövs ett stort förbättringsarbete 
gällande hur man informerar och involverar personal som berörs av förändringar, av den 
information vi fått så har detta inte skötts bra i detta fall. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet anser att det finns flera frågetecken som inte besvarats och är lösta kring 
avvecklingen av Eklidens anpassade grundskola. Tjänsteskrivelsen pekar bland annat på att 
det till hösten 2026 när Eklidens anpassade grundskola är avvecklad kommer det uppstå en 
platsbrist inom den anpassade grundskolan. Det är positivt att välfärd skola arbetar för att 
analysera behovet av anpassad grundskola, men detta arbete behöver också resultera i att 
det faktiskt finns platser som kan ta emot alla de elever som behöver anpassad grundskola.  
Vänsterpartiet tycker att det är positivt att välfärd skola har en dialog med både 
vårdnadshavare och personal på Ekliden anpassade grundskola och det är viktigt att under 
processen fortsätta denna dialog. Bland annat är ett fortsatt fungerande fritids för Ekliden 
anpassade grundskola en fråga som både vårdnadshavare och personal behöver få 
möjlighet till att vara delaktiga i.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Det är bra att en organiserad avveckling kan ske, med barnens bästa och behov i fokus. Vi 
kommer dock följa utvecklingen av behovet av skolplatser och vilken kapacitet som finns, 
så att det blir bra lärande- och arbetsmiljöer. 
 

- - - - - 
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§  100 KFKS-2024-00341 

Beslut om tilläggs- och artskyddsavtal i Myrsjö 
sportcentrum 
Genomförandebeslut 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att ingå tilläggs- och artskyddssavtal med HemTag 

Stockholm AB, org. nr. 559377-8623, i enlighet med bilaga 1-3 till tjänsteskrivelsen 
den 14 mars 2024.  

2. Under förutsättning av beslut enligt punkten 1 ges enhetschef för fastighetsenheten 
i uppdrag att underteckna avtalen samt att påkalla uppstart och tillträde i enlighet 
med bilaga 1 och 3. 

3. Kommunstyrelsen beslutar att kostnaden för de föreslagna skyddsåtgärder i bilaga 
1, som för kommunens del beräknas till maximalt 3 750 000 kronor, tas ur 
kommunstyrelsens budget för oförutsedda behov. 

Sammanfattning av ärendet 
Detaljplan för Myrsjö sportcentrum vann laga kraft den 8 januari 2020 och den 6 februari 
2023, § 81 beslutade kommunstyrelsen att tilldela HemTag Fastigheter AB som leverantör 
som ska bygga, äga och driva ny simhall i Myrsjö sportcentrum. Därefter upptäcktes fynd 
av häckande mindre hackspett, vilket ställer krav på ytterligare skyddsåtgärder enligt 
artskyddsförordningen (2007:845) innan byggstart kan ske. Två tilläggsavtal och ett 
artskyddsavtal föreslås nu ingås för att hantera kostnader, ansvar och förskjuten byggstart 
till följd av dessa nya förutsättningar.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 14 mars 2024 

Bilaga 1 Avtal avseende artskyddsåtgärder i Myrsjö sportcentrum 

Bilaga 2 Tilläggsavtal till avtal avseende byggnation, ägande och drift av Myrsjö bad- och 
friskvårdsanläggning 

Bilaga 3 Tilläggsavtal till överlåtelseavtal för fastigheten Rensättra 6:2 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag.  
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Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Det är positivt att projektet nu kan komma vidare. Boo har väntat på en simhall i många, 
många år. Samtidigt är det viktigt att ta seriöst på den naturvärdesinventering som gjorts, 
och att skyddsåtgärder nu kan komma på plats för att trygga den mindre hackspetten. Från 
delar av den alarmistiska oppositionen har det verkat som att den mindre hackspetten lagt 
sitt veto och att Boo skulle stå utan simhall. Men genom ett seriöst och lyhört arbete kan vi 
nu inom rimlig tid både få en simhall och samtidigt njuta av den mindre hackspetten. 
Skyddsåtgärder genomförs i närområdet genom återvätning av naturmark, högstubbar och 
död ved. Det arbetet sker i samråd med Länsstyrelsen, som är tillsynsmyndighet. I 
avgränsning till Myrsjö sportcentrum finns dessutom Rensättra naturreservat i norr, och 
Skarpnäs naturreservat i väst, nyligen instiftade av den moderatledda kommunledningen, 
samt den uppdämda Myrsjön med stora områden av sumpskog. Delar av oppositionen har 
aktivt motarbetat Myrsjö simhall: placering, driftsform, miljöpåverkan.  Vi har seriöst och 
målmedvetet arbetat för att både värna naturvärdena och få en simhall till stånd. Det är så 
man tar ansvar. Booborna har väntat nog. 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Socialdemokraternas inställning har hela tiden varit att det behövs en simhall i Boo. 
Tidigare under processen har vi lyft synpunkter och farhågor kring tillvägagångssättet. Men 
att det vidtas åtgärder för att skydda en rödlistad mindre hackspett tycker vi är bra. Både 
för att vi ska få till en simhall och för att skydda djuren. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Det är bra att man nu vidtar åtgärder för att värna häckande mindre hackspett. Det är bra 
att detta har upptäckts och att åtgärder vidtas, samtidigt måste vi fundera på varför detta 
inte upptäcktes i ett tidigare skede. Det är viktigt att artskyddsinventeringar fungerar på ett 
bra sätt och fångar upp alla skyddsvärda arter som finns i ett område, här måste kanske en 
förbättring ske för att upptäcka liknande i ett tidigare skede. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet föreslog i ett tidigare planeringsskede för flera år sedan en annan och vad vi 
ansåg bättre placering av badet, närmare Orminge centrum. Ett mer centralt läge hade gett 
bättre förutsättningar för extra funktioner men hade kanske också haft mindre inverkan på 
olika arter. Nu är det beslutat var simhallen ska ligga och hur den ska byggas, ett beslut vi 
stod bakom, och vi tycker naturligtvis det är bra att medel tillkommer för olika 
skyddsåtgärder. Möjligen kan man även titta på ett vidare område för att tillskapa bättre 
förutsättningar för olika arter även på andra platser i Orminge med omnejd. 
 

- - - - - 
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§  101 KFKS-2024-00315 

Uppföljning 2023 Nacka kommuns miljöprogram 2016-
2030 
 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen noterar informationen.  

2. Kommunstyrelsen överlämnar uppföljningen till samtliga nämnder.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun antog 2016 ett lokalt miljöprogram med sex miljömål: Begränsad 
klimatpåverkan, Frisk luft, Giftfri miljö, Rent vatten, God bebyggd miljö och Ett rikt växt- 
och djurliv.  

Under 2024 kommer ett nytt klimat och miljöprogram tas fram som ersätter det från 2016. 
Men uppföljningen av Nackas miljöprogram 2016 utgör ett viktigt underlag till det nya 
programmet.   

Sammanfattningsvis visar många av indikatorerna positiva trender; bland annat har antalet 
publika laddpunkter för elbilar mer än dubblerats från föregående år, solceller och effekt 
från solenergi på kommunala byggnaders tak har ökat liksom användandet av grönytefaktor 
i kommunens markanvisningar.    

De mer trögrörliga indikatorerna visar en relativt oförändrad trend från föregående år 
såsom minskad klimatpåverkan, frisk luft och god vattenkvalitet där status på sjöar och 
vattendrag är oförändrade jämfört med föregående år.  

Utsläpp från kommunens flygresor har ökat jämfört med 2022. Utsläppen från anställdas 
flygresor varierar dock stort mellan åren.  

Detta ärende redovisar uppföljningen av de lokala miljömålens indikatorer som går att läsa i 
miljöprogrammet, se bilaga 1 samt på nacka.miljobarometern.se/. På miljöbarometern 
finns en sammanställning av alla indikatorers utveckling. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 28 februari 2024 

Bilaga 1 Nacka kommuns miljöprogram 2016-2030 Nacka kommuns Miljömål 2021 

Bilaga 2 Miljöbarometern (webbsida) nacka.miljobarometern.se/ 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens miljöutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
detta förslag.  

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Uppföljningen av miljöprogrammet visar att det mesta går åt rätt håll, om än lite långsamt i 
vissa avseenden. Dessvärre är många siffror väldigt osäkra eftersom de baseras på nationell 
statistik av utsläpp som sedan fördelas till kommuner utan att man tar riktig hänsyn till 
förhållandena just här. Det gäller t ex utsläpp från biltrafiken. Vi vet sedan tidigare att 
Nacka har en av landets högsta andel el-bilar, förhoppningsvis har vårt arbete för att bygga 
ut offentliga laddstolpar bidragit. Det är också lite tråkigt att den nationella statistiken 
släpar efter, nu jämförs t ex utsläpp 2021 med 2020 och då ska man komma ihåg att det var 
under och efter pandemin då resmönster helt förändrades. Över tid har ett stort arbete 
gjorts för att rena sjöar, skapa våtmarker, köpa naturmark och skydda som naturreservat 
och andra insatser för att öka den biologiska mångfalden. Det arbetet förstärker vi nu. 
Nacka ska vara en grön kommun – tack vare blå politik. 
Emma Eide lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
Det är glädjande att se att det viktiga och prioriterade arbetet för minskad miljöpåverkan 
ger effekt. Sedan förra mätningen har vi mer än dubblerat antalet laddstolpar för elbilar och 
kraftigt ökat mängden solceller på kommunens fastigheter. Klimatpåverkan från 
kommunens matinköp minskar och nackaborna blir bättre på att sortera matavfall. Luften 
vid våra skolor är fortsatt bra, vattenkvalitén i Nackas sjöar ligger på en stabil nivå och vi 
fortsätter att öka andelen skyddad natur i kommunen. Det går åt rätt håll, men det finns 
mycket mer att göra. Inte minst när regeringen blundar för klimatkrisen och skjuter 
problemen på framtiden. I Nacka ska vi göra allt vi kan för att hindra klimatförändringarna. 
Vi ska fortsätta vårt ambitiösa klimatarbete och kommer i början av 2025 att lansera ett 
uppdaterat miljö och klimatprogram som ännu tydligare ska hjälpa både de kommunala 
verksamheterna och nackaborna att följa upp och utvärdera våra högt satta klimatmål.  
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Även om mycket går åt rätt håll kan man konstatera att det går sakta, och att en del 
indikatorer inte mäts överhuvudtaget. Det är positivt att solceller och effekt från solenergi 
på kommunala byggnaders tak har ökat, och även användandet av grönytefaktor i 
kommunens markanvisningar. Däremot går minskad klimatpåverkan, frisk luft och god 
vattenkvalitet på sjöar och vattendrag trögt. Att bevara naturområden och den biologiska 
mångfalden är väldigt viktig för klimatets skull och för vår förmåga att möta 
klimatförändringarna. Här har vi som kommun ett stort ansvar. En minskad biologisk 
mångfald i våra ekosystem gör dem känsligare för störningar och riskerar att förvärra 
effekterna av klimatförändringarna. Därför är det bekymmersamt att två av indikatorerna 
för målet ett Rikt växt och djurliv inte mäts alls, däribland Grönstruktur och ekologiska 
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spridningsfunktioner. Att klimatpåverkan från tjänstemännens resor med flyg går åt fel håll 
är också tråkigt. Här har vi en lågt hängande frukt där självklart kommunen ska gå före och 
visa vägen. Om kommunen inte klarar att uppfylla sina mål och minska sina egna utsläpp, 
varför ska nackaborna bry sig och försöka minska sina? Under 2024 kommer ett nytt klimat 
och miljöprogram att tas fram, och vi in Nackalistan kommer att följa detta arbete noga. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Det konstateras i uppföljningen att transportsektorns utsläpp av växthusgaser har ökat 
vilket är mycket allvarligt. Det är påtagligt hur svårt Nacka kommun och Sverige har att 
genomföra politik som kan påverka resandet och utsläpp av koldioxid. Miljömål och 
mätningar av måluppfyllelse är av godo men utan styrmedel för att påverka utvecklingen 
riskerar mätningarna att bara bli en meningslös pappersprodukt.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Det finns negativa trender i de mätningar som gjorts för att följa upp miljöprogrammet. 
Just nu arbetas det fram flera nya dokument som har sin grund i Miljöpartiets gröna 
samverkansavtal med styret, som grön- och blåstrukturprogram och naturvårdsplan, och 
parallellt med detta tas också ett nytt klimat- och miljöprogram fram. Vi ser fram emot att 
följa upp Nackas hållbarhetsarbete med grund i detta. 
 

- - - - - 
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§  102 KFKS-2022-00146 

Områdesplan för Björknäs och Eknäs 2050 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen om inkomna synpunkter och det fortsatta arbetet 
med Områdesplan för Björknäs och Eknäs 2050 i enlighet med enheten för strategisk 
stadsutvecklings tjänsteskrivelse daterad den 12 mars 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Förslag till områdesplan för Björknäs och Eknäs 2050 grundar sig på kommunstyrelsens 
inriktningsbeslut 2022-04-04 (dnr KFKS 2022-00146). Förslaget har kommunicerats med 
allmänheten som har givits möjlighet att inkomma med synpunkter mellan den 20 
november 2023 och 14 januari 2024. Områdesplanen har varit tillgänglig på kommunens 
hemsida. Information om kommunicering har skett genom vykort som skickades ut till 
hushållen i Björknäs och Eknäs.   

De mest återkommande synpunkterna handlar om trafiksituationen i området rörande 
genomfartstrafik på Värmdövägen och barns trygghet i trafiken. Ett flertal synpunkter 
handlar om bebyggelse och exploatering där många är oroliga över överdriven exploatering. 
Många vill bevara samtliga grönområden i Björknäs och Eknäs och det finns samtidigt en 
oro över att ny bebyggelse ska tillkomma på grönområden.  

Flera synpunkter berör detaljerade frågor som inte områdesplanen kan ta ställning till innan 
kommunen gjort mer noggranna analyser och utredningar. Därefter bedöms vilka åtgärder 
som kan vara lämpliga att göra och vid vilken tidpunkt. De inkomna synpunkterna bedöms 
i hög utsträckning vara i linje med områdesplanens övergripande inriktning, där stor hänsyn 
tas till en befintliga bebyggelsens karaktär, kulturmiljövärden och landskapsbild samt att alla 
grönområden avses bevaras. Bedömningen är att områdesplanens föreslagna inriktning 
består men möjlighet ges till mindre justeringar. Ett ärende om att anta områdesplanen 
avses gå till kommunstyrelsen för beslut före sommaren 2024. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 12 mars 2024 

Bilaga 1. Sammanfattning av synpunkter och föreslagen hantering 

Bilaga 2. Förslag till områdesplan för Björknäs och Eknäs  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott, och att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag.  

Protokollsanteckning 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
När tidigare ärenden om detaljplaner för Björknäs och Eknäs har varit uppe för beslut har 
vi tagit upp att det saknas ett helhetsgrepp för området. Vad gäller arbetet med 
områdesplanen har vi yrkat på att den skulle omfatta ett större område, helt enkelt för att 
hålla ihop området Björknäs, hela vägen längs Skurusundet för att möta västra delarna av 
Orminge och Eknäs. En övergripande plan för att undvika att de detaljplaner som är under 
framtagande eller är pausade blir så kallade frimärkesplaner. En utmaning är att vissa 
detaljplaner ligger utanför den här områdesplanen, samtidigt som det finns områden som 
inte är detaljplanelagda. Det är viktigt att området exploateras varsamt. Några av de frågor 
som vi tidigare tagit upp och anser bör ses över är var man kan bygga, hur mycket kan man 
bygga, anpassning och gestaltning till befintlig bebyggelse, placering av välfärdsfastigheter 
(skolor, förskolor, vårdcentral, omsorg med mera), kommunikationer (bilar, cyklar, gående, 
kollektivtrafik) och grönstrukturen. Vi har varit kritiska till att man inte tagit med dessa 
viktiga aspekter som påverkar hela området i tidigare ärenden och detaljplaner. 
Trafiksituationen i Björknäs och Eknäs kommer att bli en utmaning. Redan nu märks det 
att Boo växer. Hur problemen med trafiken ska hanteras måste utredas och det måste 
komma till åtgärder. Områdesplanen är ett omfattande dokument och vi ser fram emot att 
sätta oss in i de synpunkter som inkommit. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Utifrån den information som vi fått är Nackalistan positiv till den nya områdesplanen. 
Projektet synes väl genomfört och hänsyn tagen till områdets förutsättningar samt 
närboendes synpunkter. Att studera krontäckningsgraden är ett nytt grepp, som med fördel 
även kan göras i andra kommundelar. Nackalistan delar studiens slutsats att 
krontäckningsgraden inte bör minska ytterligare i området. Den dialogprocess som 
genomförts har varit ett bra verktyg för informationsinhämtning. Den långa ledtiden har 
dock gett visst upphov till frågor och frustration bland närboende, inte minst då 
bygglovsgivning fortsatt utan hänsyn till den pågående planprocessen. Områdesplaner och 
programplaner ser Nackalistan som en delleverans i syfte att stödja en detaljplaneprocess. 
Det bör finnas en tidplan samt inte gå för många år innan en områdesplan eller 
programplan ersätts med en juridiskt bindande detaljplan. Det planlösa området i Björknäs 
bör planläggas med start 2024, inom ramen för projektet ”omoderna planer”. Under tiden 
sker bygglovsgivning mot befintlig, gällande detaljplan vilka i vissa fall strider mot 
områdesplanen. Nackalistan beklagar även att miljö- och stadsbyggnadsnämndens utskott 
så sent som i maj 2023 godkände bygglov för ett mobiltorn på den centrala plats i Björknäs 
som områdesplanen rekommenderar för tät bebyggelse, utpekar som nr ’1’. Detta trots att 
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enheten för strategisk stadsutveckling skrev i ärendehandlingarna; ’Enheten för strategisk 
utveckling har angående den pågående områdesplanen i Björknäs yttrat att den plats som 
bygglov är sökt för inte anses vara lämplig med tanke på att det kan försvåra eller förhindra 
framtida utveckling av platsen inom ramen för eventuell bebyggelseförtätning. Enheten 
föreslår därför att beslut om bygglov avvaktar pågående arbete med områdesplanen. Ett 
beslut om framtida markanvändning för denna plats kommer fattas inom ramen för 
områdesplanen, vilket förmodas ske i kommunstyrelsen hösten 2023. Sökande kan med 
fördel vända sig till Enheten för att undersöka andra platser som kan lämpa sig för 
mobiltorn i närområdet. Nackalistan yrkade bordläggning i ärendet i april 2023, men bara 
en månad senare valde nämnden att inte avvakta områdesplanens färdigställande utan att i 
stället godkänna bygglovet för det kommande mobiltornet som därmed strider mot 
områdesplanen. Detta är ett exempel på att en områdesplan ensamt inte har särskilt stor 
inverkan på nämndens beslut. Det är viktigt att man tar stor hänsyn till de synpunkter som 
kommit in när man nu arbetar vidare med planen. De mest återkommande synpunkterna 
handlar om trafiksituationen i området rörande genomfartstrafik på Värmdövägen och 
barns trygghet i trafiken. Nackalistan tycker att det borde göras något för att minska 
trafiken i området så snabbt som möjligt. Efter att Skurubron blivit avgiftsbelagd så har 
trafik styrts in från Värmdöleden till Värmdövägen. Det är väldigt olyckligt då det ställer till 
det med framkomlighet och säkerhet inte minst för de många barn som måste ta sig över 
vägen när de ska till och från skolorna. Det skulle behövas en ytterligare påfart på 
Värmdöleden innan trafikplats Orminge. Det behövs också se över om man kan lätta på 
trycket vid Björknäs genom att göra en tydligare, enklare och snabbare avledning av trafik 
som kommer på Värmdövägen till påfarten vid Orminge trafikplats. Nackalistan tycker att 
det är positivt att tjänstepersonerna i denna tjänsteskrivelse som ska vara styrande för det 
fortsatta arbetet skriver ’stor hänsyn tas till en befintliga bebyggelsens karaktär, 
kulturmiljövärden och landskapsbild samt att alla grönområden avses bevaras’. Nackalistan 
kommer fortsätta att bevaka att så också blir fallet. 
Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiets politik är generellt att fokusera på byggandet i centrala Nacka och i större 
stadsdelscentrum. Byggandet i Björknäs och Eknäs vill vi starkt begränsas tills dess att en 
ny översiktsplan är på plats, och den försämrade trafiksituationen i området har fått en 
lösning. Områdesplan som nu föreslås är mycket riktigt som många påpekat ett äldre 
begrepp som inte används längre. Det hade varit bättre om vi kunde använda 
områdesbestämmelser, fördjupad översiktsplan med en särskild innebörd enligt Plan- och 
Bygglagen, eller arbetat fram ett större detaljplaneområde. Dessa alternativ tar dock för lång 
tid och ska dessutom följa den nu gällande översiktsplanen från 2012 som olyckligtvis 
anger stora delar av Björknäs och Eknäs villaområden som lämpade för medeltät 
stadsbebyggelse. Det är nu viktigt att den styrande majoriteten tydliggör för kommunens 
tjänstepersoner hur de vill att de ska agera framöver. Trots att begreppet områdesplan inte 
bör användas är det ändå ett bra sätt för politiken att relativt snabbt manifestera sin vilja, 
allrahelst som arbetet med framtagande av en ny översiktsplan pågår. 
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§  103 KFKS-2024-00310 

Remiss – Inriktningsunderlag inför 
infrastrukturplaneringen för perioden 2026-2037 
Yttrande till Landsbygd- och infrastrukturdepartementet 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att anta enheten för strategisk stadsutvecklings förslag till 
yttrande enligt bilaga 1 till denna tjänsteskrivelse daterat 11 mars 2024, med följande tillägg: 
”Avslutningsvis vill Nacka framföra att avgifterna på nya Skurubron bör tas bort då bron 
blev kraftigt försenad i relation till vad som sas i överenskommelsen om ny bro.” 

Sammanfattning av ärendet 
Trafikverket har i enlighet med regeringens direktiv 2023-06-15 tagit fram 
inriktningsunderlag inför den långsiktiga infrastrukturplaneringen för planperioden 2026–
2037. Inriktningsplaneringen utgör det första steget mot en ny nationell plan samt 
länsplaner och syftar till att ge ett underlag till regeringens infrastrukturproposition. 

I det föreslagna yttranden anges att Nacka kommun särskilt vill lyfta fram följande: 

* En välfungerande och modern infrastruktur i huvudstadsområdet har potential att 
generera omfattande ekonomisk, social och strategisk nytta på både lokal och nationell 
nivå. Om regionen ska kunna fortsätta vara tillväxtmotor för landet så behövs också 
satsningar göras. 

*  För att ytterligare synliggöra värdet av detta behöver den nationella planen tydligare 
beskriva Stockholmsregionens specifika förutsättningar.  Det avser bland annat betydelsen 
av att ha en central roll i landets totalförsvar genom att fungera som navet för 
beslutsfattande, ledning, kommunikation, och internationell representation. Investeringar i 
transportinfrastruktur i huvudstadsområdet är nödvändigt för att bygga upp robusthet i 
trafiksystemet och göra det mindre sårbart. 

* Det är viktigt att projekt som ligger inom avtal kopplat till Stockholmsöverenskommelsen 
och Sverigeförhandlingen prioriteras och ligger fast i den kommande transportplaneringen. 
Kommunen framföra också vikten av att se över finansieringsmodellerna för dessa avtal då 
nya förutsättningar tillkommit genom åren. 

* Östlig förbindelse är en viktig angelägenhet som ger nytta för såväl regional som nationell 
nivå varför projektering behöver återupptas. Förbindelsen möjliggör att regionen binds 
samman och skapar en komplett och robust ringled som bland annat har strategisk 
betydelse för landets totalförsvar. 
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Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 11 mars 2024 

Bilaga 1 Förslag till yttrande 

Bilaga 2 Inriktningsunderlag inför infrastrukturplaneringen för perioden 2026-2037, 
rapport av Trafikverket 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till utsänt förslag 
från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till ett eget förslag till yttrande enligt protokollsbilaga 
1 (se sid 58 i protokollet).  

Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), på en ändring 
enligt följande;  
”att hela stycket i yttrandet angående östlig förbindelse stryks.”  

Mikael Carlsson (NL) yrkade även att stycke 2 om positionspapperet från Storsthlm skulle 
strykas. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns fyra förslag till beslut. 

1. Förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott 

2. Desha Svenneborgs förslag till yttrande  

3. Tomas Ottossons ändringsyrkande 

4. Mikael Carlssons ändringsyrkande 

Ordföranden började med att ställa det utsända förslaget från arbetsutskottet mot Desha 
Svenneborgs eget förslag till yttrande och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att 
bifalla det utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Därefter ställde ordföranden Tomas Ottossons ändringsyrkande mot avslag och fann att 
kommunstyrelsen hade avslagit ändringsyrkandet. 

Därefter ställde ordföranden Mikael Carlssons ändringsyrkande mot avslag och fann att 
kommunstyrelsen hade avslagit ändringsyrkandet.  

Slutligen konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med det 
utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott. 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet och ingav följande: 
Vänsterpartiet ställer sig inte bakom yttrandet då vi inte är för Östlig förbindelse. Vi 
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befinner oss mitt i en rådande klimatkris och det vore ansvarslöst med nya motorvägar som 
i allra högsta grad kommer främja ytterligare biltrafik. 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet och ingav följande: 
Miljöpartiet hade ett eget förslag till yttrande där vi förespråkar att kommunen tydligt tar 
ställning emot en ny motorväg mitt i centrala Nacka. Vi tycker att det är bättre att vara 
tydliga med detta än att som V och NL enbart föreslå att stryka skrivningar om östlig 
förbindelse ur kommunens yttrande. En Östlig förbindelse är inte i linje med den hållbara 
stad Miljöpartiet vill utveckla och trafiksimuleringar visar att en vägförbindelse enbart 
skulle öka köerna i Nacka samtidigt som trafiken som en följd av ytterligare vägförbindelser 
skulle öka. Östlig förbindelse omöjliggör också en uppfyllelse av samtliga miljö- och 
klimatmål och skulle innebära att en motorväg planeras mitt i centrala Nacka, långt ifrån 
den eventuella nytta en ringled kan innebära. Detta skulle för Nackas dels innebära åratal av 
byggkaos med gigantiska schakt mitt i centrala Nacka och omöjliggör som det ser ut nu 
flera projekt i Sickla. Fokus måste istället vara det kollektiva resandet för ett bättre 
nyttjande av de befintliga vägarna samt utvecklingen av en Östlig förbindelse för 
kollektivtrafik med exempelvis utbyggda spårförbindelser. 

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Östlig förbindelse måste byggas snarast möjligt. Nacka och Stockholm är redan hårt 
ansträngda av allt längre köer. En östlig förbindelse där trafiken kan ledas runt staden i 
stället för igenom den är helt avgörande för att få till en fungerande infrastruktur i hela 
Stockholms län. Dessutom minskar det biltrafiken inne i stan. Det har vi valt att tydligt 
framföra till regeringen, vilket nästan alla partier i Nacka står bakom. Att Vänsterpartiet 
inte vill ha Östlig förbindelse är känt sedan länge, men nu har Nackalistan till slut valt att 
tydligt arbeta mot projektet. Det är sedan tidigare känt att stor skepticism mot projektet 
finns hos Nackalistan, genom uttalanden från flera av deras företrädare. I 
Naturskyddsföreningens höstprogram 2014 angavs NL vara osäkra, medan partiet i 
valrörelsen 2018 sade att partiet "hela tiden varit för att utreda Österleden". Nu vill partiet 
uppenbarligen inte det längre, utan vill i stället ha allt längre och värre köer för våra 
Nackabor. Moderaterna står på Nackabornas sida, i det ingår att driva på för en Östlig 
förbindelse. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nacka kommun vill framföra betydelsen av att satsningar i Stockholmsregionens 
infrastruktur är en investering i hela landets framtida utveckling. En välfungerande och 
modern infrastruktur i huvudstadsområdet har potential att generera omfattande 
ekonomisk, social och strategisk nytta på både lokal och nationell nivå. Regionens specifika 
förutsättningar som tillväxtmotor behöver därför tydligare beskrivas i den nationella 
infrastrukturplanen. Regionen utgör bland annat en central roll för landets totalförsvar 
genom att fungera som navet för beslutsfattande, ledning och kommunikation. Tydliga 
planeringsförutsättningar och vikten av kommunernas förutsättningar. Den nationella 
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planen behöver skapa kontinuitet och ge tydliga planeringsförutsättningar. En förutsättning 
för detta är att kriterier och samhällsnyttor definieras i samråd med kommuner och 
regioner. I de fall objekt omprövas behöver detta göras i dialog och med tydliga ramverk 
och urvalskriterier för att skapa rimliga planeringsförutsättningar. Det fortsatta arbetet med 
att prioritera åtgärder bör i högre grad baseras på nyttoanalyser. Stockholmsregionens 
betydelse som tillväxtmotor och transportnod behöver väga tungt i sådana nyttoanalyser. 
Kriterier och definitioner av samhällsnyttor måste ske i samverkan med kommunerna och 
regionen. Nacka i likhet med fler kommuner i regionen har behov av att 
infrastrukturplaneringen sker i nära samverkan med bebyggelseutvecklingen utifrån bland 
annat nationella och regionala överenskommelser och samverkansformer. Former för 
nationell finansiering behöver bättre anpassas för paket- och samverkanslösningar som är 
vanliga och nödvändiga i Stockholms län. Planeringen behöver i större utsträckning utgå 
från kommunernas förutsättningar och bedömningar. Transportinfrastrukturplaneringen är 
tätt sammanlänkad med övrig samhällsplanering och kan inte se som en isolerad företeelse. 
Utbyggnaden av pendlingsmöjligheter, godstransporter och fritidsresor behöver utvecklas 
samordnat och strategiskt. Här finns eftersatta behov för att klara god framkomlighet och 
rimliga restider i både befintliga och planerade stads- och bostadsområden, vilket måste få 
större genomslag i både länsplan och nationell plan. Både Stockholmsöverenskommelsen 
och Sverigeförhandlingen innehåller stora kollektivtrafikprojekt och omfattande 
bostadsbyggande i många kommuner, däribland Nacka. Kommunen vill också framföra 
vikten av att se över finansieringsmodellerna för dessa avtal då nya förutsättningar 
tillkommit genom åren. Det avser inte minst konjunkturläget på bostadsmarknaden med 
sjunkande markvärden och exploateringsintäkter. Det försvårar också för kommunerna att 
kunna bidra till bostadstillskottet synkat med utbyggnad av infrastrukturen. De speciella 
omständigheterna kräver insatser från staten att få till hållbara finansieringsformer. 
Avslutningsvis vill Nacka framföra att avgifterna på nya Skurubron bör tas bort då bron 
blev kraftigt försenad i relation till vad som sas i överenskommelsen om ny bro. Nacka 
kommun vill även påtala att vi anser att fasta broförbindelser, där alternativa 
vägförbindelser saknar, bör vara skattefinansierade och avgiftsfria. 
 

- - - - - 
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§  104 KFKS-2024-00037 

Remiss – Förändring genom försök – Försöksverksamhet 
i den kommunala sektorn SOU 2023:94 
Yttrande till Finansdepartementet 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 10 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 4 april 2024.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har fått betänkandet Förändring genom försök – Försöksverksamhet i den 
kommunala sektorn (SOU 2023:94) på remiss från Finansdepartementet. Utredningen har 
haft i uppdrag att främja försöksverksamheter i kommunsektorn. Försöken kan till exempel 
handla om samverkan inom nya områden eller nya sätt att använda teknik. Syftet med 
utredningen är att öka kommunernas och regionernas kapacitet att hantera de 
samhällsutmaningar de står inför.  
 
Utredningen har under utredningstiden följt tre försök som inte kräver författningsändring. 
Utredningen har även haft i uppdrag att lämna förslag på sådana försök som kräver 
författningsändring. Av de inkomna förslagen har utredningen valt ut fem områden där 
utredningen antingen föreslår en författningsändring för att möjliggöra försöken eller gör 
bedömningen att tiden är mogen för ett försök, bland annat genom att en myndighet får 
ansvara för försöket eller genom att en annan pågående statlig utredning bör överväga att 
föreslå ett försök. 
 
Utredningen har även fått in förslag som av olika skäl inte har beretts vidare. Ett av dessa 
förslag gäller kommuner som vill bedriva en försöksverksamhet där de mot ersättning från 
Arbetsförmedlingen skulle ta över ansvaret för arbetsmarknadstjänster för vissa grupper. 
Arbetsförmedlingen och kommunsektorn stod enligt kommittén för långt ifrån varandra i 
synen på vad som juridiskt och praktiskt är möjligt att genomföra som försök. 
Försöksverksamhetskommittén gjorde därför bedömningen att man inte inom ramen för 
utredningstiden kunde arbeta fram ett förslag på detta område. 

Remissen har behandlats i miljö- och stadsbyggnadsnämnden, nämnden för arbete och 
försörjning, äldrenämnden och socialnämnden som har beslutat att överlämna synpunkter 
på remissen till kommunstyrelsen. Juridik- och kanslistaben har även inhämtat synpunkter 
från tjänstepersoner inom Nacka vatten och avfall AB och inköpsenheten.  
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Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 4 april 2024 
1. Utdrag ur betänkandet - Sammanfattning och författningsförslag 
2. Protokollsutdrag från miljö- och stadsbyggnadsnämndens sammanträde den 13 mars 
2024.    
3. Synpunkter från miljö- och stadsbyggnadsnämnden.  
4. Protokollsutdrag från nämnden för arbete och försörjnings sammanträde den 26 mars 
2024. 
5. Synpunkter från nämnden för arbete och försörjning. 
6. Protokollsutdrag från äldrenämndens sammanträde den 27 mars 2024.    
7. Synpunkter från äldrenämnden. 
8. Protokollsutdrag från socialnämndens sammanträde den 26 mars 2024.    
9. Synpunkter från socialnämnden. 
10. Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till det utsända 
förslaget från Juridik- och kanslistaben.  

Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Mikael Carlsson 
(NL), bifall till utsänt förslag med en ändring enligt följande: 
”Andra meningen i sammanfattningen stryks.  
Sista stycket med rubriken “Förslag som inte har beretts vidare (avsnitt 6.3)” stryks helt.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från Juridik- och kanslistaben, dels det av Johanna Kvist framställda ändringsyrkandet.  

Ordföranden ställde de två förslagen mot varandra och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat att bifalla det utsända förslaget från Juridik- och kanslistaben.  

 

- - - - - 
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§  105 KFKS-2024-00039 

Remiss om promemoria om anpassningar av  
upphandlingslagstiftningen med anledning av EU:s IPI-
förordning 
Yttrande till Finansdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens och inköpsenhetens förslag till yttrande 
enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 11 mars 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
EU:s IPI-förordning (International Procurement Instrument) trädde i kraft den 29 augusti 
2022. Då EU-förordningar är direkt tillämpliga krävs ingen implementering i nationell rätt, 
utan förordningar gäller fullt ut i samtliga medlemsstater från det datum de träder i kraft. 
Syftet med IPI-förordningen är att förbättra tillträdet för ekonomiska aktörer, varor och 
tjänster från unionen till marknader för offentlig upphandling och koncession i tredjeländer 
(stater som inte är medlemmar i EU). Förordningen fastställer förfaranden som Europeiska 
kommissionen (EU-kommissionen) ska följa när den utreder tredjeländers påstådda 
restriktiva åtgärder i förhållande till leverantörer av varor och tjänster från EU. Det finns 
också möjligheter för EU-kommissionen att genom en genomförandeakt vidta IPI-åtgärder 
gentemot ett tredjeland i syfte att begränsa tillträdet för ekonomiska aktörer, varor eller 
tjänster från det landet till offentliga upphandlingar i EU. IPI-åtgärderna kan antingen bestå 
i att ekonomiska aktörer från det aktuella tredjelandet inte alls får delta i offentliga 
upphandlingar inom EU (uteslutning) eller att deras anbud får en poängbelastning i 
utvärderingen som minskar dessas utsikter att tilldelas kontrakt.  

Om EU-kommissionen vidtar sådan IPI-åtgärd är upphandlande myndigheter och enheter i 
samtliga medlemsstater inom EU skyldiga att efterleva denna. Då föremålet för IPI-
förordningen är offentlig upphandling knyter den emellertid an till annan EU-lagstiftning 
på upphandlingsområdet som förutsätter implementering; det första och det andra 
rättsmedelsdirektivet. Dessa två direktiv tillförsäkrar leverantörer tillgång till rättsmedel när 
upphandlande myndigheter och enheter överträder upphandlingsrättsliga bestämmelser och 
ska, som alla direktiv, implementeras i nationell lagstiftning. På det sätt som 
rättsmedelsdirektiven har implementerats i Sverige tillförsäkras leverantörer emellertid 
enbart tillgång till rättsmedel vid överträdelser av nationella bestämmelser om offentlig 
upphandling, och inte vid överträdelser av unionsrättsliga bestämmelser så som exempelvis 
IPI-förordningen. Detta är en begränsning som inte finns i rättsmedelsdirektiven och som 
innebär att de svenska upphandlingslagarna inte på ett korrekt sätt genomför 
rättsmedelsdirektiven.  
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Mot bakgrund av ovan föreslås nu vissa ändringar i de svenska upphandlingslagarna. I 
samband med att dessa ändringar föreslås även att Konkurrensverkets tillsynsuppdrag 
förtydligas, samt att en felaktig hänvisning i lagen om upphandling av koncessioner (LUK) 
korrigeras. 

Ändringarna måste – enligt Finansdepartementets bedömning – genomföras då Sverige 
idag inte uppfyller sina förpliktelser utifrån EU-fördraget eftersom rättsmedelsdirektiven 
inte är korrekt implementerade. Förslagen bedöms å andra sidan inte ha några direkta 
konsekvenser. Ändringarna föreslås träda i kraft den 1 februari 2025.  

I det föreslagna yttrandet tillstyrker Nacka kommun samtliga föreslagna ändringar då dessa 
befinns vara ändamålsenliga och effektiva utan att ha några negativa konsekvenser eller 
vara mer långtgående än vad som är nödvändigt.   

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 11 mars 2024 

Bilaga 1 Utdrag ur Anpassningar av upphandlingslagstiftningen med anledning av EU:s 
IPI-förordning - Sammanfattning och författningsförslag 

Bilaga 2 Juridik- och kanslistabens och Inköpsenhetens förslag till yttrande  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag.  

 

- - - - - 
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§  106 KFKS-2023-01339 

Remiss av promemorian Ytterligare steg för att 
förbättra genomförandet av MKB-direktivet  
Yttrande till Klimat- och näringslivsdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 3 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 12 mars 2024.  

Beslutet justeras omedelbart.  

Sammanfattning av ärendet 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden bedömer att ändringarna är en nödvändig anpassning av 
svensk lagstiftning till MKB-direktivet. Den utökade anmälningsplikten kommer att 
innebära att göra naturpåverkande och övriga anmälningsärenden mer transparent.  

Det finns dock flera otydligheter kring definitioner, gränsdragningar och datum som måste 
ses över och lösas med vägledande material. Vägledningen behöver finnas tillgänglig för 
både myndigheter och verksamheter i god tid innan ändringarna genomförs. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 12 mars 2024  

Bilaga 1. Promemoria, Ytterligare steg för att förbättra genomförandet av MKB-direktivet 

Bilaga 2. Synpunkter från miljö- och stadsbyggnadsnämnden  

Bilaga 3. Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
arbetsutskott.   

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag.  

 

- - - - - 



 
57 (72) 

 8 april 2024 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  107 KFKS-2024-00297 

Remiss – Förbättrade levnadsvillkor för utlänningar med 
tillfälligt skydd (Ju2024/00480) 
Yttrande till Justitiedepartementet  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till yttrande enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 
4 april 2024. 

Beslutet förklaras omedelbart justerat.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har fått utkastet till lagrådsremissen Förbättrade levnadsvillkor för 
utlänningar med tillfälligt skydd (Ju2024/00480) på remiss. Nämnden för arbete och 
försörjning har lämnat synpunkter på remissen till kommunstyrelsens. Nämnden har bland 
annat lämnat synpunkter på de förslag som gäller tidigareläggning av folkbokföring, 
undantaget från vissa bosättningsbaserade insatser enligt socialförsäkringsbalken och från 
stöd enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade, LSS, samt förslagets 
ekonomiska konsekvenser för kommunerna. Den samlade bedömningen är att lagförslagen 
i huvudsak innebär förbättrade levnadsvillkor för utlänningar med tillfälligt skydd. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 10 april 2024 
Bilaga 1 Remiss – Förbättrade levnadsvillkor för utlänningar med tillfälligt skydd 
Bilaga 2 Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 
Bilaga 3 Ordförandebeslut nämnden för arbete och försörjning 
Bilaga 4 Synpunkter från nämnden för arbete och försörjning 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från Juridik- och kanslistaben, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
detta förslag.  

Protokollsanteckning 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet: 
Centerpartiet tycker att det är helt orimligt att regeringen inte har lyckats förmå sig att höja 
dagersättningen för människor som flytt till Sverige. Inte minst har det blivit tydligt för alla 
Ukrainare som flytt till Sverige från Putins fruktansvärda anfallskrig att det knappt går att 
leva på ynka 71 kronor om dagen. Det här är såklart ett välkommet förslag men det är för 
sent och för lite. Många flyktingar som tar sig hit räknar med att kunna återvända så snart 
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kriget är över och då är det skäligt att få vardagen att fungera, även om man inte folkbokför 
sig i Sverige. Centerpartiet vill att dagersättningen höjs till 132 kronor om dagen. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan: 
Handlingarna kom ut sent på fredag eftermiddag, för beslut i kommunstyrelsen på 
efterkommande måndag. Vi har tidigare framfört ett önskemål om att handlingar skickas ut 
i tid. I den eventualitet att det finns remisshandlingar, men inget förslag till remissyttrande, 
så kan med fördel själva remisshandlingarna skickas ut under tiden ärendet bereds. 

 

- - - - - 



 
59 (72) 

 8 april 2024 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  108 KFKS-2024-00228 

Remiss – Boverkets förslag till ändring av Boverkets 
föreskrifter och allmänna råd (2011:12) om hissar och 
vissa andra motordrivna anordningar 
Yttrande till Boverket  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 3 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 19 mars 2024.  

Beslutet justeras omedelbart.  

Sammanfattning av ärendet 
Boverket har tagit fram ett förslag till föreskrift som preciserar säkerhetskravet för hissar 
för persontransport. Föreskriften tydliggör att det ska finnas skydd som förhindrar 
användning av en hiss om någon eller något befinner sig i utrymmet mellan schaktdörren 
och korgdörren eller korggrinden. 

Kravet gäller både för nya och befintliga hissar.  

Föreskriftsändringen föreslås träda i kraft den 1 november 2024. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 19 mars 2024  

Bilaga 1. Remiss - Boverkets föreskrifter och allmänna råd (2011:12) om hissar och vissa 
andra motordrivna anordningar 

Bilaga 2. Synpunkter från miljö- och stadsbyggnadsnämnden  

Bilaga 3. Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
arbetsutskott.   

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det endast fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

- - - - - 
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§  109 KFKS-2023-01321 

Medborgarförslag om utvidgning av Ryssbergens 
naturreservat norrut  
Inkom den 20 december 2023  

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att naturområdet i medborgarförslaget redan ingår i utredningen 
om 30 procent skyddad natur i Nacka.  

Sammanfattning av ärendet 
Medborgarförslag om att även det norra hörnet av Ryssbergen ska införlivas i reservatet. 

Kommunen har en pågående utredning om att öka andelen skyddad natur i Nacka med 
cirka 5 procent till totalt 30 procent av kommunens yta. Det skulle vara möjligt att utvidga 
Ryssbergens naturreservat norrut med de delar som är planlösa samt som omfattar 
”NATUR” i detaljplanen 535 samt ”PARK ELLER PLANTERING” i stadsplan S357 
med en buffertzon till brofästet och bebyggelse. Området ingår därför i den utredning som 
nu görs om nya skyddade områden. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 12 februari 2024 

Bilaga 1. Medborgarförslaget 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Johanna 
Kvist (S), bifall till medborgarförslaget.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, dels Mikael Carlssons bifallsyrkande till 
medborgarförslaget.  

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att kommunstyrelsen hade beslutat 
att bifalla det utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Protokollsanteckning 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan konstaterar att enheten för offentlig utemiljö bedömer att det skulle vara 
möjligt att utvidga Ryssbergens naturreservat norrut med de delar som är planlösa samt 
som omfattar ´NATUR´ i detaljplanen 535 samt ´PARK ELLER PLANTERING´ i 
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stadsplan S357 med en buffertzon till brofästet och bebyggelse. Enheten konstaterar därtill 
att Ryssbergens naturreservatet kan utvidgas med ett större område norrut mot Nacka 
strand, i syfte att bevara höga naturvärden och den ekologiska spridningskorridor som 
sträcker sig från Ryssbergen via Nacka strand till Nyckelviken. Båda dessa områden är 
kommunalägda och omfattas till stor del av strandskydd, varför de ekonomiska 
konsekvenserna är minimala. Dessa områden ingår i det större område som Nackalistan 
sedan hösten 2022 velat utreda som en del av ett större sammanhängande naturreservat. 
Tyvärr avslogs vår motion Instifta Svindersvikens naturreservat! i kommunfullmäktige (KF) 
i maj 2023 då M, KD, L, C, MP och S röstade emot förslaget. Ingen av dessa partier 
påtalade då någon pågående intention eller utredning om att skydda 30% natur eller lade 
något yrkande att utreda delar av det område norr om Ryssbergen som Nackalistan pekade 
ut. Och som nu pekas ut av tjänstemännen själva. Nackalistan konstaterade dessutom i KF 
i november 2023 att det saknades mål i Nacka kommuns Mål och Budget 2024–2026 om 
att skydda 30%. Vi krävde därför votering i frågan om målet NL#107: ´30% av all mark i 
Nacka kommun ska skyddas som naturreservat. Dock avslogs det förslaget eftersom M, 
KD, L, C och MP röstade emot detta mål i KF 2023-11-13. Nackalistan måste tyvärr 
ifrågasätta den styrande minoritetens och stödpartiet miljöpartiets intention om att skydda 
naturen i Nacka, eftersom de konsekvent röstar emot detta i skarpa lägen. Enbart tomma 
ord skyddar ingen natur. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet är positiva till medborgarförslag och trycker att det är bra att naturområdet i 
medborgarförslaget redan ingår i en utredning om 30 procent skyddad natur i Nacka. Det 
är viktigt att som medborgarförslaget påpekar att bevara områden med höga naturvärde 
och säkerställa att dessa får ett pålitligt och permanent skydd. Vänsterpartiet ser fram emot 
att ta del av utredningen kring 30 procent skyddad natur i Nacka när denna presenteras. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet instämmer i behovet och vikten av att skydda mer natur i Ryssbergen och hade 
också med oss detta i förhandlingar efter valet, något som har givit upphov till den 
utredning som nu pågår för att skydda mer natur i hela Nacka. Arbete pågår med andra ord 
och vi ser fram emot att mer natur kan skyddas i såväl Ryssbergen som på andra håll. 
 

- - - - - 
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§  110 KFKS-2023-00818 

Medborgarförslag gällande graffitiplank eller platser att 
lagligt få utöva graffitimålning på   
Inkom den 4 september 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen avslår medborgarförslaget och noterar att frågan om graffittiväggar 
utretts av kommunen. 

Sammanfattning av ärendet 
I ett medborgarförslag som inkommit till kommunen föreslås att kommunen ska 
tillhandahålla ett graffitiplank eller platser att lagligt få utöva graffiti på i Nacka. Ärendet 
behandlades av kommunstyrelsen den 18 december 2023, § 390, och återremitterades för 
att remitteras till kulturnämnden för utredning och förslag till beslut. Ärendet behandlades 
av kulturnämnden den 13 februari 2024, § 7, som föreslog kommunstyrelsen att avslå 
medborgarförslaget och notera att frågan om graffittivägar utretts.  

I medborgarförslaget föreslås kommunen tillhandahålla ett graffitiplank eller platser att 
lagligt få utöva graffiti på. Studier av graffitiväggar och kommuner med erfarenhet av 
öppna graffitiväggar lyfter ett antal viktiga aspekter för att en sådan plats ska få ett resultat 
som upplevs som positivt både för utövare och övriga invånare. Det krävs en rad olika 
åtgärder och riktade resurser gällande bland annat trygghet, praktiska funktioner och miljö 
både inför och kontinuerligt efter ett uppförande av en sådan plats. Det krävs bland annat 
resurser i form av organiserad verksamhet, drift och underhåll samt miljöåtgärder.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 11 mars 2024 

Bilaga 1. Medborgarförslaget  

Bilaga 2. Protokollsutdrag från kulturnämnden 2024-02-13, § 7 

Bilaga 3. Protokollsutdrag kommunstyrelsen 2023-12-18, § 390 

Yrkanden 
Desha Svenneborg (MP) yrkade, med instämmande av Gunnel Nyman Gräff (S), Mikael 
Carlsson (NL) och Tomas Ottosson (V) bifall till medborgarförslaget.  

Filip Wiljander (M) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
arbetsutskott.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från kommunstyrelsens arbetsutskott, dels Desha Svenneborgs bifallsyrkande till 
medborgarförslaget.  

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att kommunstyrelsen hade beslutat 
att bifalla det utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Medborgaren menar att det finns många duktiga graffitimålare som borde få en chans att 
på lagligt vis få visa upp sin konst. Moderaterna menar att den möjligheten finns i dag, 
nämligen genom att privatpersoner eller företag på sin egen mark upplåter plank eller 
väggar för detta. Det finns inget skäl att Nackabornas skattepengar ska gå till detta, utan 
skattepengarna bör prioriteras till annat. Det kostar att upplåta platser för detta eftersom 
det krävs åtgärder gällande trygghet, praktiska funktioner och miljö. Det är 
anmärkningsvärt att Nackalistan och Socialdemokraterna anser att det här är en angelägen 
fråga att spendera skattebetalarnas pengar på. Att ett privat företag gör det i Sickla är en del 
i äganderätten och ingenting som Nacka kommun lägger sig i. 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Vi måste erkänna graffiti som konstform. Ett uttryckssätt som inte sällan diskuterar aktuella 
samhällsfrågor utifrån ett undergroundperspektiv. Konsten har, utöver att ibland vara 
vacker och behaglig, en nyckelfunktion i ett demokratiskt samhälle. Den bidrar på ett sätt 
som andra metoder inte klarar. Moderaterna har hittills varit hopplöst rädda för graffiti. 
Kanske är det för att udden ofta riktas mot deras låt-gå-politik, eller att den avslöjar de 
obehagliga konsekvenserna av ett konservativt samhälle, eller att den synar 
marknadsbejakandets misslyckanden? Konst ska inte bara stryka medhårs, eller vara 
behaglig och till lags. Den får gärna utmana, ställa frågor och problematisera.  
Kulturnämnden har nu röstat ned ett medborgarförslag om att etablera lagliga  
graffitiväggar. Detta tillsammans med den berömda DNA-koden, vars uppgift under Wall  
street-festivalen var att hålla de konstnärliga utsmyckningarna i schack. Flera platser i  
Nacka förgylldes med förvisso vacker, men samtidigt “bakbunden” konst. Det vittnar om  
Moderaternas rädsla för kulturens egentliga kraft. Argumenten för att inte använda 
kommunala medel för att stötta denna konstform har varierat över tid. Senast frågan var 
uppe avslogs det för att man befarade att det skulle föra med sig skadegörelse. Nu har man 
förstått att det inte finns några entydiga belägg för det antagandet. Denna gång avslås 
förslaget istället för att vi inte ska lägga skattepengar på denna konstform, eftersom det 
redan finns privata initiativ som möjliggör för den som vill, att måla graffiti. Vi har 
uppenbarligen lyckats förflytta diskussionen i rätt riktning. Kanske krävdes det en 
skattefinansierad graffitifestival med en moderat DNA-kod om att konsten inte får 
“protestera mot det dåliga samhället”, för att börja lirka upp ögonlocken på den  
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konservativa högern. Socialdemokraterna erkänner graffiti som konstform och vill att den 
bereds mer utrymme i vår kommun. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
En graffitivägg anordnad av kommunen skulle få större möjligheter att leva permanent på 
en plats och i längden ge samma kulturella status som till exempel kulturkvarteret Snösätra. 
Självklart förstår vi att det kan komma att behövas installation av sittplatser, sophantering 
med mera. Det är också viktigt att ta hänsyn till miljöaspekten för att förhindra skador på 
djur och natur. Graffitiväggen bör finnas på synlig plats, inte minst för trygghetens skull, 
men med omgivningen i åtanke så att den inte skär sig allt för mycket med befintliga hus. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet är positiva till medborgarförslag och ser att det finns ett behov av en öppen 
vägg i kommunal regi, och att den behöver ett bra värdskap för att bli en tillgång till Nackas 
kulturutbud. Medborgarförslaget stämmer väl med Vänsterpartiets kulturpolitik och därför 
röstar vi för att bifalla det. Nacka driver och marknadsför sig sedan 2019 genom 
gatukonstfestivalen Wallstreet. Det är en självklarhet att kommunen ska ta ansvar för att 
låta Nackabor få möjlighet att utöva och utveckla den konstform som utgör grunden för 
Wallstreet. Vi anser att en öppen vägg i kommunens regi ger kontinuitet, medan den 
privata vägg som nu finns bara är temporär, i väntan på beslut om ny byggnation på den 
aktuella platsen.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet håller med om att vi behöver fler möjligheter att samskapa konst i våra 
gemensamma livsmiljöer och ge möjlighet till olika kulturella uttryck i vårt samhälle. I vår 
budget har vi föreslagit satsningar på kulturdriven stadsutveckling och olika 
spontankonstytor. Platser att lagligt få måla på är en del av detta och något vi gärna vill se i 
Nacka. När Nacka blir stad och det byggs mycket finns det många olika tillfälliga byggplank 
som kan upplåtas för konstnärliga uttryck och bidra till en medskapande stadsutveckling 
och levande offentliga rum. 
 

- - - - - 
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§  111 KFKS-2022-00601 

Yttrande till mark- och miljödomstolen om 
krossverksamhet i Skrubba 
Yttrande till mark- och miljödomstolen i mål nr M 3028-23 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att anta yttrande till mark- och miljödomstolen i enlighet med 
bilaga 3 till tjänsteskrivelsen daterad den 5 april 2024 med tillägget;  
”Vad gäller försiktighetsmått e) anser Nacka kommun, för det fall den anmälda 
krossverksamheten inte förbjuds, att verksamheten ska villkoras med ett förbud för 
transporter på Ältavägen.” 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har fått möjlighet att yttra sig till mark- och miljödomstolen i ett mål som 
gäller överklagande av en anmäld krossverksamhet i Skrubba söder om Nacka. 
Bedömningen är att verksamhetsutövaren delvis bemött kommunens invändningar men att 
kommunen bör vidhålla sitt tidigare ställningstagande i frågan. Även om verksamheten 
påbörjats så är det ovisst hur bullret kommer att vara vid full verksamhet och redogörelsen 
om dammspridning är kortfattad. Bedömningen är att Nackabor som bor i nära anslutning 
till den anmälda krossverksamheten fortsatt riskerar att påverkas negativt av buller och 
damm från krossverksamheten och att kommunen i yttrande till mark- och miljödomstolen 
vidhåller sitt tidigare ställningstagande. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 5 april 2024 
Bilaga 1 Underrättelse från mark- och miljödomstolen, 2024-03-25 
Bilaga 2 Länsstyrelsens beslut, 2023-03-30 
Bilaga 3 Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till utsänt förslag från Juridik- och kanslistaben.  

Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP), Johanna 
Kvist (S) och Mats Gerdau (M), bifall till utsänt förslag med ett tillägg enligt följande: 
”Vad gäller försiktighetsmått e) anser Nacka kommun, för det fall den anmälda 
krossverksamheten inte förbjuds, att verksamheten ska villkoras med ett förbud för 
transporter på Ältavägen.”  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget från 
Juridik- och kanslistaben samt ett förslag på tillägg till det utsända förslaget från Mikael 
Carlsson.  

Ordföranden började med att ställa det utsända förslaget från Juridik- och kanslistaben mot 
avslag och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla det utsända förslaget.  

Därefter ställde ordföranden det av Mikael Carlsson framställda tilläggsyrkandet mot avslag 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla tillägget från Mikael Carlsson.   

Slutligen konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med det 
utsända förslaget från Juridik- och kanslistaben med följande tillägg: 
”Vad gäller försiktighetsmått e) anser Nacka kommun, för det fall den anmälda 
krossverksamheten inte förbjuds, att verksamheten ska villkoras med ett förbud för 
transporter på Ältavägen.”  

Protokollsanteckning 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
När vi socialdemokrater i mars 2022 fick information om att Stockholms stad planerade att 
etablera en stenkross vid Skrubba skickade vi ett brev till ansvariga politiker. I brevet lyfte 
vi fram att en stenkross i Skrubba vore förödande för de närboende. Vi lyfte att den mängd 
sten som krossen förväntas hantera skulle leda till cirka 190 in- och uttransporter per dygn. 
Vidare lyfte vi att en stenkross skulle medföra att en stor del av Älta kommer att ligga 
under en bullermatta. Vi har under hela processen varit tydliga med att Socialdemokraterna 
är starkt kritiska till etableringen av en stenkross i Skrubba. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
I Mars 2022 så valde Nackalistan som parti att yttra sig i remiss skedet för detta ärende, 
något som kommunen inte gjorde. Hade kommunen redan då valt att yttra sig så hade 
kanske stenkrossen inte fått tillstånd till att börja med och vi hade sluppit en mångårig 
överklagandeprocess, där endast juridiska argument tillåts. Vi tycker nu också att det är 
viktigt att föra fram, om att ifall den anmälda krossverksamheten inte förbjuds så är det 
viktigt att det tydligt framgår att transporter till och från krossen inte ska ske via Ältavägen 
och vi vill därför att den villkoras med ett förbud för transporter på just den vägen. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Det är svårt att avgöra var en krossverksamhet passar in i Stockholmsområdet. Inget 
bostadsområde vill bli påverkat av buller, damm och partiklar. Samtidigt är det en pågående 
klimatkris med redan nu stora klimatförändringar, det kräver minskade utsläpp av koldioxid 
framförallt från transportsektorn i Stockholm. Det är fördelen med krossen i Skrubba att 
det blir kortare transporten och många lastbilsmil sparas. Det är dessutom en kross som 
fungerar i dag och som varit i verksamhet under många år så problematiken med buller och 
damm är kända och kan motverkas genom försiktighetsåtgärderna som beskrivs i Skanskas 
bemötande av överklagan. Det har varit flera krossverksamheter i Nacka som väckt stor 
debatt och motstånd i befolkningen som tex den här i Skrubba men även den planerade i 



 
67 (72) 

 8 april 2024 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Gungviken och i närområdet till Skarpö Naturreservat. Det är nog på sin plats att 
stadsutvecklingen och politiken är behjälplig med att peka ut var framtida krossar kan 
fungera för att minska på transporter och ge rimliga livsvillkor för både boende och natur 
samt motverka partipopulistiska tendenser.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet vill att i det utifall krossverksamheten inte förbjuds, att verksamheten villkoras 
med förbud mot transporter på Ältavägen. Vi vill också att Nacka kommun kräver att inga 
Nackabor drabbas av buller från krossverksamheten, även om det kan innebära att Nacka 
kommun får vara med och bekosta en högre bullervall eller andra bullerdämpande åtgärder 
än de som planeras för idag. 
 

- - - - - 
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§  112  

Övriga frågor 
 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutade att överlämna politikerinitiativet Tilläggsbudget för att 

stoppa nedskärningar i välfärden från Johanna Kvist (S), Andreas Andersson (S) och 
Gunnel Nyman Gräff (S) till stadsledningskontoret för utredning och förslag till 
beslut. 

Inga övriga frågor anmäldes på sammanträdet.  

Sammanfattning av ärendet 
Politikerinitiativ - Tilläggsbudget för att stoppa nedskärningar i välfärden (S)  
DNR KFKS 2024-00479 

Politikerinitiativ från Socialdemokraterna 

Det försämrade och osäkra ekonomiska läget håller ett fortsatt grepp om Sverige och 
Nacka. Det krävs att vi tar vårt ansvar för att säkra att kommunens verksamheter kan hålla 
hög kvalitet för att ge våra invånare den bästa möjliga välfärden och servicen. 

Det var anmärkningsvärt att den moderatledda minoriteten sänkte skatten inför 2024, trots 
att kommunen stod inför stora nedskärningar i välfärden bara ett halvår tidigare och det ser 
inte bättre ut nu. Den moderatstyrda minoritetens budget för Nacka 2024 innebar att 
skolverksamheterna tillfördes 116,8 miljoner kronor jämfört med året innan. Skolpengen 
höjdes med 5,5 procent och förskolans motsvarighet höjdes med 5 procent. Detta innebar 
att förskolan och skolan inte fick kompensation för de höga prisökningar som drabbade 
verksamheten under 2023. Faktum är att skolpengen i Nacka idag är 20,3 % högre än den 
var den första januari 2017. Under samma period steg det vanligaste måttet för inflation, 
KPI, med 30,0 %. 

Fackförbundet Sveriges Lärare varnar nu för vilka konsekvenser som de nedskärningar 
som förskolor och skolor genomför i form av uppsägningar, större barngrupper i förskolan 
och större klasser i skolan får. 

Samtidigt som kommunen gör ett överskott för 2023 så går våra verksamheter på knäna. Vi 
anser att det finns skäl att tillföra extra pengar till välfärden här och nu för att undvika de 
konsekvenser som de pågående nedskärningarna medför.  

Därför föreslår vi:  
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att stadsledningskontoret får i uppdrag att utreda vilka verksamheter som är i störst 
behov av ekonomiska tillskott, hur detta skulle kunna finansieras och därefter 
återkomma med förslag på en tilläggsbudget för att stoppa och motverka nedskärningar 
inom välfärden. 

Övrig information 

Christer Lindberg, Ekonomi- och finansdirektör, informerade om befolkningsprognosen i 
Nacka och utjämningsutredningen.  

Henrik Kelfve, Kommunikationsdirektör, informerade om Framtidsdialogen i Nacka.  
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Bilaga 1 till protokoll KS 2024-04-08 §103 

Förslag till yttrande över inriktningsunderlag inför den långsiktiga 
infrastrukturplaneringen för planperioden 2026-2037 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till följande förslag till yttrande; 

Nacka kommuns synpunkter 

Nacka kommun vill framföra betydelsen av att satsningar i Stockholmsregionens 
infrastruktur är en investering i hela landets framtida utveckling. En välfungerande och 
modern infrastruktur i huvudstadsområdet har potential att generera omfattande 
ekonomisk, social och strategisk nytta på både lokal och nationell nivå. Regionens specifika 
förutsättningar som hållbar tillväxtmotor behöver därför tydligare beskrivas i den nationella 
infrastrukturplanen. Regionen utgör bland annat en central roll för landets totalförsvar 
genom att fungera som navet för beslutsfattande, ledning och kommunikation. 

Kommunen vill också framföra att vi inte ställer oss bakom det gemensamma 
positionspapper för infrastruktur Prioritera infrastruktursatsningar i Stockholms län – det 
gynnar hela landet (2023-10-12) som har undertecknats av flertalet kommuner inom ramen 
för samverkan i Stor Stockholm (StorSTHLM). Positionspappret lägger allt för stor vikt vid 
ohållbara transporter. 

Tydliga planeringsförutsättningar och vikten av kommunernas förutsättningar 

Den nationella planen behöver skapa kontinuitet och ge tydliga planeringsförutsättningar. 
En förutsättning för detta är att kriterier och samhällsnyttor definieras i samråd med 
kommuner och regioner. I de fall objekt omprövas behöver detta göras i dialog och med 
tydliga ramverk och urvalskriterier för att skapa rimliga planeringsförutsättningar. Det 
fortsatta arbetet med att prioritera åtgärder bör i högre grad baseras på nyttoanalyser, sett 
till såväl ekologisk som ekonomisk nytta. Stockholmsregionens betydelse som tillväxtmotor 
och transportnod behöver väga tungt i sådana nyttoanalyser. Kriterier och definitioner av 
samhällsnyttor måste ske i samverkan med kommunerna och regionen. En utveckling av 
spårtrafik med såväl regionala som nationella kopplingar måste prioriteras för såväl hållbar 
gods- som persontrafik. 

Nacka i likhet med fler kommuner i regionen har behov av att infrastrukturplaneringen 
sker i nära samverkan med bebyggelseutvecklingen utifrån bland annat nationella och 
regionala överenskommelser och samverkansformer. Former för nationell finansiering 
behöver bättre anpassas för paket- och samverkanslösningar som är vanliga och 
nödvändiga i Stockholms län. Planeringen behöver i större utsträckning utgå från 
kommunernas förutsättningar och bedömningar. Transportinfrastrukturplaneringen är tätt 
sammanlänkad med övrig samhällsplanering och kan inte se som en isolerad företeelse. 
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Utbyggnaden av pendlingsmöjligheter, godstransporter och fritidsresor behöver utvecklas 
samordnat och strategiskt. Här finns eftersatta behov för att klara god framkomlighet och 
rimliga restider i både befintliga och planerade stads- och bostadsområden, vilket måste få 
större genomslag i både länsplan och nationell plan. Både Stockholmsöverenskommelsen 
och Sverigeförhandlingen innehåller stora kollektivtrafikprojekt och omfattande 
bostadsbyggande i många kommuner, däribland Nacka. Nacka kommun vill poängtera 
vikten av att projekt som ligger inom dessa avtal måste prioriteras och ligga fast i den 
kommande transportplaneringen. Kommunen vill också framföra vikten av att se över 
finansieringsmodellerna för dessa avtal då nya förutsättningar tillkommit genom åren. Det 
avser inte minst konjunkturläget på bostadsmarknaden med sjunkande markvärden och 
exploateringsintäkter. Det försvårar också för kommunerna att kunna bidra till 
bostadstillskottet synkat med utbyggnad av infrastrukturen. De speciella omständigheterna 
kräver insatser från staten att få till hållbara finansieringsformer. 

Projektering av nuvarande Östlig förbindelse ska inte återupptas 

Nacka kommun vill betona att planerna för en Östlig förbindelse inte är i linje med den 
hållbara stad kommunen vill utveckla. Förbindelsen omöjliggör en uppfyllelse av samtliga 
miljö- och klimatmål och skulle innebära att en motorväg planeras mitt i centrala Nacka, 
långt ifrån den eventuella nytta en ringled kan innebära. Fokus för en breddad och 
dynamisk arbetsmarknad måste istället vara det kollektiva resandet för ett bättre nyttjande 
av de befintliga vägarna. Det ökar möjligheten att förstärka företagens utveckling och 
regionens innovationsförmåga vilket är viktigt för hela Sverige som helhet för att kunna stå 
sig i konkurrens på den globala marknaden. Utvecklingen av en Östlig förbindelse för 
kollektivtrafik med exempelvis utbyggda spårförbindelser skulle däremot vara viktig för 
såväl kommunen som regionen. Trafiksimuleringar visar att en vägförbindelse enbart skulle 
öka köerna på befintliga vägnät i Nacka samtidigt som trafiken som en följd av ytterligare 
vägförbindelser skulle öka. En östlig spårförbindelse kan istället vara strategiskt viktigt för 
att underlätta samordning och logistik vid olika typer av katastrofer, eftersom broar, som 
det finns många av i regionen, lätt kan sprängas och är väldigt sårbara vid krig. 

Östlig förbindelse utgör i dagsläget en riksintresseprecisering för eventuellt framtida 
vägtunnelreservat. Då projekteringen har avbrutits är det oklart exakt hur denna framtida 
förbindelse ska dras och därmed blir också tunnelreservaten stora och breda och 
omöjliggör, eller kraftigt försvårar och fördyrar, bostadsbyggande i centrala lägen. 
Riksintressespecificeringen försvårar för Nackas överenskommelse med bland annat staten 
avseende tunnelbanan och de bostäder kommunen ska låta uppföra inom ramen för 
tunnelbaneavtalet.  
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